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بررسی اما و اگرهای دو انتخابات ایران و آمریکا و تاثیر آن بر روابط دو کشور 

 مطلوب تهران و 

واشنگتن چیست؟
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 )) صبح امروز (( به بررسی
 ابعاد قیمت گذاری خودرو می پردازد

بخر  و نخر های مصلحتی
شهردار مشهد در مراسم افتتاح همزمان ۳۵ پروژه شهری در 
منطقه ثامن در راستای تحقق حرم شهر رضوی:

ما نه اهل حاشیه ایم
 نه کاسب حاشیه!

شماره 796 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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شــرکت عمران شهر جدید گلبهار وابســته به وزارت راه و شهرسازی در نظر دارد فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه مشروحه ذیل را از طریق 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید، کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از دریافت و تحویل اسناد استعلام ارزیابی کیفی 

تا ارسال دعوتنامه جهت ســایر مراحل مناقصات، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس : www.setadiran.ir انجام 

خواهد شــد. لازم اســت مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی 

را جهت شرکت در مناقصات محقق ســازند و اطلاعات و اسناد مناقصات پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق 

سامانه به مناقصه گران ارسال خواهد شد .

شماره فراخوانسامانه ستادرتبه و رشته مورد نیازمدت اجرامبلغ برآورد اولیه )ریال(موضوع مناقصه

نگهداری و احداث 
فضای سبز  درشهر 

جدید گلبهار

حداقل پایه 5 رشته کشاورزی از 12 ماه27/893/373/988
سازمان مدیریت و برنامه ریزی و 

گواهینامه صلاحیت ایمنی پیمانکاری 
صادره از وزارت تعاون ، کار و رفاه 

اجتماعی 

2099001276000021

- مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی از تاریخ انتشار آگهی لغایت پایان وقت اداری مورخ 1399/08/14

- آخرین مهلت تکمیل و ارسال اسناد ارزیابی: پایان وقت اداری مورخ 1399/08/28

فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه گران شماره 99/17
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آیا فرقی نمی کند چه کسی در انتخابات 
آمریکا پیروز شود؟

صادق زیباکلام
در ایران یکســری باورهای نادرست سیاســی پیرامون آمریکا رایج است.گذشت زمان 
برخی از آنها را تعدیل کرده، اما برخی دیگر دســت کم برای بســیاری از ایرانیان تکان 

نخورده است.
یکی ازاین باورها آنســت که »فرقی نمیکند درآمریکا چه کســی به ریاست جمهوری 
انتخاب شــود.مهم مجموعه سیاست هاوتصمیمات است که در مراکز دیگری اتخاذ می 
شوند و رئیس جمهور،صرفنظر ازآنکه دمکرات است یا جمهوریخواه،»ترامپ« هست یا 

»بایدن« ادامه می یابد.«
این باورهشــتاد سال پیش توســط حزب مارکسیســت توده درایران تولد یافت.از دید 
مارکسیســتها،برجهان یک نظام گســترده اقتصادی که به آن ســرمایه داری میگفتند 
حاکم بود.صنایع بزرگ،موسســات مالی،بانکها و غیره تعلق به سرمایه داران داشتند و 
آنها بودند که پشــت دربهای بسته سرنوشت جهان را در دست داشتند درحالیکه حسب 
ظاهرش انتخابات آزاد هر چهار ســال یکبار اتفاق میفتاد و یک رئیس جمهور دمکرات 
یا جمهوریخواه هم انتخاب می شود.مردم هم فکر می کنند آنها هستند که با آرای شان 
سرنوشت آمریکا را در دست دارند. درحالیکه سرنوشت واقعی آمریکا)و جهان هم بدنبال 
آمریکا( در جای دیگری است که رقم می خورد.دردستان تراست ها،کارتل ها، شرکت های 

بزرگ چندملیتی،کارخانجات اسلحه سازی  ونه رای دهندگان آمریکایی.
همانند بســیاری از باورهای دیگرحزب توده،این باورِ آن حزب هم بمرور زمان در میان 
پارادایم سیاســی جریانات دگراندیش روشــنفکری و مبارزعلیه رژیم شاه اعم ازاسلام 
گرا یا چپگرا نهادینه شــد.اگراحتمالی وجود میداشــت که با افول ادبیات مارکسیستی 
درجهان، درایران هم همچون بســیاری ازجوامــع دیگرتکانی در باورهای جزم گرایانه  
مارکسیستی بوجود میامد،ظهور جریان »آمریکا ستیز« بعد از انقلاب آن امیدها را بر باد 
داد و برخلاف جوامع دیگر،همچنان همان نگاه مارکسیستی هشتاد سال پیش گفتمان 

رسمی را تشکیل میدهد.
البته گامی را که در ایران هم مثل بســیاری از جوامع دیگر، دانشگاهیان، دگراندیشان، 
روشنفکران و نویســندگان در جهت مارکسیست زدایی میبایستی برمیداشتند اما بنا بر 

دلائل تاریخی میسر نشد، بتدریج توسط فضای مجازی دارد برداشته میشود.
فضای مجازی باعث شــده که برای نخســتین باردر ایران نگاه ورشکسته تاریخی که 
»فرقی نمی کند چه کسی درانتخابات آمریکا پیروز شود« دارد جای خود را به نگاه واقع 

بینانه تری میدهد.
منتشر شده در کانال تلگرام نویسنده 

 برندۀ رقابتِ جو بایدن و ترامپ
 باراک اوباماست

محمدرضا اسلامی
تنها پنج روز تا انتخابات باقیمانده و این ســوال برای همگان مطرح است که »سرانجام 

برندۀ این انتخابات، ترامپ خواهد بود یا جو بایدن؟«
شواهد امر نشان می دهد که دنیا به »چهار سالِ بدون ترامپ« بسیار نزدیک شده است. 
مجموع آرای الکترال تا امروز )۲3۲ جو بایدن - ۲10 ترامپ( نشان می دهد که »یک 
دوره ای شــدنِ« ترامپ کاملا ممکن اســت و این را خودِ ترامپ و هوادارانش هم به 
خوبی می دانند. تقریبا برای عموم شــهروندانِ آمریکا واضح اســت که امروز »ماجرا«، 
ماجرایِ رقابتِ دو نفر/حزب نیست بلکه ماجرایِ نبردِ دو نوع طرز تفکر است. دو نگرشِ 
متفاوت بــه دنیا و روابط بین الملل. دو جهان بینیِ مختلــف اکنون در مقابل هم قرار 

گرفته اند و در نبرد با یکدیگر در تلاش هستند تا زمام امور را به دست بگیرند.
گوش ســپردن به گفتگوهای مردمی که در قطــار و کوچه و بازار و توئیتر صحبت می 
کنند حکایت از دوقطبیِ شــدید در فضای ایالات متحده اســت. گفته می شود که این 
فضای دوقطبی، می تواند آبســتنِ تنش ها و زد و خوردهــای کفِ خیابان در روزهایِ 

بعد از انتخابات شود.
می توان سوالاتِ پیش روی را به این شکل خلاصه کرد:

یک – آیا بعد از انتخابات، زد و خوردهای خونین خیابانی رخ خواهد داد؟
دو – آیا واقعا احتمال »موفق« شدنِ جو بایدن وجود دارد؟

سه – نقشِ خردمندانه باراک اوباما را در این ماجرا چگونه ببینیم؟
سوال اول:

اینکه آیا در کشــوری با بیش از ســیصدوپنجاه میلیون اسلحه »در دستِ مردم«، زد و 
خوردهای خونینِ بعد از انتخابــات رخ خواهد داد یا خیر را اکنون نمی توان به قطعیت 
سخن گفت، اما می توان احتمال داد که در صورتِ شکست ترامپ، بخشی از طرفدارانِ 
تندرُوی او اقداماتی انجام دهند )مشــابه آنچه در دفتر فرماندار میشیگان کردند(. اما با 
قطعیت می توان گفت که این قبیل اقدامات، »طولانی« و »فرسایشــی« نخواهد شد. 
یعنی تقریبا محال اســت که وضعیتی مشابهِ وضعیت میدان تحریر قاهره )قبل یا بعد از 
انتخابات مُرســی در مصر( را در آمریکا شاهد باشیم. دلیل این امر، ماهیتِ »مردم« در 
آمریکاســت. در کشــوری که بر مبنایِ »مهاجرت« شکل گرفته و همه »شهروندان«، 
فرزندان/نوادگانِ مهاجرانند )یا خود مهاجر بوده اند(، نوعی »احتیاط کاری« و »ملاحظه 

گری« در بطنِ جامعه شکل می گیرد.
بــه بیانِ دیگر، آن کســی که یکبار خــودش )یا پدران و اجدادش(، هزینه و ریســک 
»جابجایی« )مهاجرت( را پرداخت کرده، برایش زندگی »امرِی گران« است و نسبت به 
اقدامات هیجانی و خشم آلود، محتاط است. واقعیت امر این است که برایِ مهاجری که 
به تعبیرِ اقبال »زِ قید و صیدِ نهنگان« عبور کرده، امنیت و ثبات در خیابانهای شهرش، 
مهم اســت. حتی اگر تعدادی از سفیدپوســتهای تندرو بعد از شکست ترامپ، اقدامات 
خشــن و خونینی صورت دهند، ولی این امر با همراهیِ »جمهور« جامعه تبدیل به یک 

»موج« نخواهد شد.
سوال دوم:

جو بایدن، چه رای بیاورد و چه نیاورد تا همین جایِ کار »موفق« بوده اســت! اساســا 
همین که کمپینِ انتخاباتیِ بایدن توانســت تا همین قدر موی دماغ »دونالد« شــود و 
پســرکِ میلیاردر را به »ترس و لرز« بکشاند و باعث شود که »آقای پرزیدنت« ادعایِ 
خدایی نکند، به مفهوم یک موفقیتِ جدی اســت. موفقیتی که البته اصلا ارزان نبوده و 
میلیون ها دلار پول خرجِ آن شده است. مثلا سیانان که هر ثانیه برنامه سازی و »پخش 
زنده« در آن قیمت های نجومی و چند هزار دلاری دارد، هزاران ساعت برنامه و محتوا 
تولید کرده اســت تا »دونالد« ببیند که تنها مردِ قدَر قدرتِ این کوچه نیست و در ترازو، 

وزنۀ سنگین دیگری هم نشسته است!
سوال سوم:

برنــدۀ این انتخابات )حتی اگر که ترامپ دوباره رای بیاورد(، جناب باراک اوباماســت. 
سخنرانیِ هفته پیش اوباما در پنسیلوانیا نمونۀ اعلای سخنوری و تکلمِّ یک سیاستمدار 
با »بدنه جامعه« بود به نحوی که ضمنِ بیان روشــنِ دغدغه ها، از جملاتِ پوپولیستی 

احتراز کند.
اما هنرِ اوباما در این انتخابات، ســخنوری اش نبوده، بلکه مشــی و روشِ اوباما در این 

انتخابات ۲0۲0 نماد و نمونه یک سیاست ورزیِ »خردمندانه و دائمی« بوده است.
عملا حضورِ ساکتِ اوباما در پسِ پرده، و به استعفا کشاندنِ )!( تمام کاندیداها و رقبایِ 
دموکرات )بجز برنی ســندرز( و ایجادِ نظم و تمرکز در حرکاتِ کمپینِ جو بایدن، نمونه 
ای از یک سیاســتمدارِ موفق را به ما نشان می دهد که پس از کنار کشیدن از صندلی 
قدرت، »سرمایه اجتماعی« و جایگاه خودش را حفظ می کند. عملا حریفِ اصلیِ ترامپ 
در این انتخابات اوباماســت )و نه جو بایدن(. حضورِ اوباما در پروســه این انتخابات، از 
جنسِ یک حضور ناگهانی و تَکرار نبوده اســت بلکه در تمام یک ســال گذشته، دستِ 
پشــتِ پرده بوده که به وقتِ سکوت، سکوت پیشه کرده و به وقتِ لزوم، از پرده برون 

آمده است.
منتشر شده در کانال تلگرام نویسنده 

بررسی اما و اگرهای دو انتخابات ایران و آمریکا و تاثیر آن بر روابط دو کشور 

مطلوب تهران و واشنگتن چیست؟
و  ها  بحــران  زمانی  اگر 
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سیاســی  تحــولات 
داخل  بــه  محــدود 
مرزهای یک کشور یا 
در نهایــت یک منطقه 
بود، امــا در عصر حاضر 
از  المللی  تاثیرپذیری بین 
تحــولات داخلی ســایر 
بیشتر و گسترده  کشورها 
تر از سابق شده است؛ به 
خصوص اگر آن کشــور، 
ایالات متحده آمریکا باشد که نفوذ سیاسی و 
اقتصــادی زیادی را در ســطح جهانی دارد. 
شاید به همین دلیل است که توجه دولت ها 
بیش از پیش به لابی گری در مراکز جهانی 
قدرت، معطوف شده تا از این طریق با صرف 
هزینه هــای کمتر به اهداف مطلوب خود در 
سیاست خارجی دست یابند. در چنین فضایی 
باید این جملات کلیشــه ای که »انتخابات 
آمریکا تاثیری بر فضای رقابت های گفتمانی 
در سیاســت خارجی ایــران نــدارد« را به 
فراموشــی ســپرد، چرا که نه تنها تصویری 
وارونه از حقیقت را به جلوه می کشــد، بلکه 
می تواند تصمیم ســازان سیاسی را به بیراهه 
بکشــاند. لذا پرســش اساســی که مطرح 
می شــود، نه در مورد ماهیت اثرگذاری، بلکه 
پیرامــون میــزان و چگونگــی اثرگــذاری 
رویدادهای سیاسی بر یکدیگر است. در این 
ریاســت  انتخابات  اثرگذاری  مورد خــاص، 
انتخابات  جمهوری آمریکا )نوامبر ۲0۲0( بر 
ریاســت جمهوری ایــران )خــرداد 1400( 
موضوع مــورد بحث اســت. در حال حاضر 
»معیشــت، نه تنها در آمریکا، بلکه در بیشتر 
ایــران،  جملــه  از  و  جهــان  کشــورهای 
تعیین کننده ترین عامل در انتخابات اســت.« 
در آمریــکا با اســتناد به نظرســنجی های 
متعددی که انجام شــده، وضعیت اقتصادی ، 
بخش عمده ای از سبد رای مردم این کشور 
را به خــود اختصــاص داده و در درجه دوم 
بحــران کرونا قــرار دارد. در نهایت نیز تنها 
بخش کوچکــی از مردم آمریکا، سیاســت 
خارجی را به عنوان یک فاکتور مهم در رای 
دهی مد نظر قرار می دهند. اولویت معیشت 
در انتخابات ایران نیز صدق می کند و به زعم 
بسیاری از کارشناسان، حسن روحانی پیروزی 
خــود در انتخابات 139۲ و 1396 را بیشــتر 
مدیــون گفتمان معیشــت بود تــا گفتمان 
سیاست خارجی؛ با این توضیح که استراتژی 
انتخاباتی روحانی مبتنی بر پیونددهی معیشت 
با سیاست خارجی بود؛ تا در مرحله بعد با ارائه 
برنامه مذاکرات هســته ای، خود را به عنوان 
پرچمــدار گفتمان معیشــت جلــوه دهد. به 
عبارتی ســاده تر؛ روحانی در هر دو انتخابات 
یازدهــم )139۲( و دوازدهم )1396(، وعده 
حل معیشــت از مسیر سیاســت خارجی را 
مطرح ســاخت، با وجود اینکه در نهایت این 

راهبرد به شکست منتهی شد. به صورت کلی 
و البتــه تحت تاثیر راهبرد پیوند معیشــت و 
یازدهم و دوازدهم،  سیاســت خارجی دولت 
پیوند اقتصاد و روابط خارجی کشــور در طول 
7 ســال اخیر، تعمق بیشتری یافته است که 
بعضا منشأ آســیب های بسیاری هم در حوزه 
اقتصادی و هم در حوزه سیاسی بوده تا جایی 
که شــاید به جــرات بتوان گفــت، در هیچ 
برهه ای از تاریخ 4۲ ســال اخیــر، اینچنین 
انتخابــات آمریــکا بر وضعیــت اقتصادی و 

سیاســی ایران و به طور خاص گفتمان های 
رقیــب در عرصه سیاســت خارجی کشــور، 
اثرگذار نبوده. به نحوی که در فاصله 8 ماهه 
تــا خــرداد 1400 این ســوال را پیش روی 
ناظران قرار داده که آیــا در این دوره، جناح 
های سیاسی تحرکات اساسی و تدوین برنامه 
انتخاباتی خود را به بعد از مشــخص شــدن 
نتایج انتخابات آمریکا موکول کرده اند؟ برای 
پاســخ به پرسش مطرح شــده، لازم است تا 
سناریوهای انتخاباتی آمریکا را در مواجهه با 
سناریوهای انتخاباتی ایران مورد بررسی قرار 
دهیم. اگر گفتمان های سیاست خارجی ایران 
پیرامــون مذاکره یا عدم مذاکره با غرب و به 
طور خــاص آمریکا را در دوره زمانی پیش از 
انتخابات ریاست جمهوری مورد بررسی قرار 
دهیم؛ و با این مفروض که جریان اعتدال نیز 
در گفتمان سیاسی خود، در رده اصلاح طلبان 
قرار می گیرد می توانیم دو گفتمان مقاومت یا 
مذاکره را استخراج کنیم که نماینده دو جناح 
سیاســی اصلــی در کشــور )اصولگرایی و 
اصلاح طلبیِ شامل اعتدالیون( نیز هستند. به 
طور کلی دو ســناریوی محتمل در انتخابات 
آمریــکا در مواجهــه با ســناریوهای دوگانه 
انتخاباتــی در ایران با توجه بــه تقدم زمانی 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا و اثراتی که 
این رخداد می تواند در فاصله 5 ماهه از روی 
کار آمدن دولت جدید آمریکا )1 بهمن 1399( 
تا ســیزدهمین انتخابات ریاســت جمهوری 
ایران )۲8 خرداد 1400(، بر فضای اقتصادی 
و سیاسی کشور داشته باشد، 4 سناریوی ذیل 

قابل بررسی هستند: 
دولت جمهوری خواه در آمریکا و دولت 

اصولگرا در ایران
پیــروزی ترامــپ در انتخابــات 13 آبان، نه 

تنهــا منجر به تشــدید فشــارهای تحریمی 
علیه ایران خواهد شــد، بلکه امکان مذاکره و 
تماس آمریکا و ایران را در حوزه های مختلف 
هســته ای و غیرهســته ای به نازلترین سطح 
خود در 4 دهه اخیر کاهش می دهد. تشــدید 
احتمالی فشارهای اقتصادی، سیاسی و امنیتی 
آمریکا پــس از انتخاب مجدد ترامپ، تا زمان 
برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری ایران در 
۲8 خــرداد 1400، نه تنها مقبولیت سیاســی 

گفتمان مذاکره در سیاســت خارجی جمهوی 
اسلامی ایران را کاهش خواهد داد، بلکه منجر 
به تضعیف این گفتمان در ســطوح اجتماعی 
نیز خواهد شــد. تاکید دولــت جمهوری خواه 
آمریکا بر کمپین فشــار حداکثری علیه ایران 
و تاکیــد همزمان دولت اصولگــرا بر تقویت 
محور مقاومت در ســطح منطقه، ممکن است 
منجر به تشدید مناقشــات منطقه ای ایران و 
آمریکا از سطح جنگ نیابتی به جنگِ محدود 
شود. همچنین فروپاشی برجام از محتمل ترین 

پیامدهای این سناریو خواهد بود.
دولت جمهوری خواه در آمریکا و دولت 

اصلاح طلب یا اعتدال گرا در ایران
گرچه نظرســنجی های عمومــی در آمریکا 
عمدتــا پیــروزی جــو بایــدن را پیش بینی 
کرده اند، امــا نظام انتخاباتــی آمریکا، وزن 
بیشــتری را به ایالت های چرخشی داده، که 
اتفاقــا اختــلاف دو کاندیــدا در آن کمتر از 
سطح ملی است. لذا تحولات روز های منتهی 
به انتخابــات، اثرگذاری بســیاری بر نتیجه 
انتخابات آمریکا خواهد داشــت که می تواند 
منجر به پیروزی دونالد ترامپ شــود. عوامل 
دیگری کــه می تواند منجر به پیروزی دونالد 
ترامپ شــود، بروز اختلاف و در نهایت ارجاع 
پرونــده انتخابات به دیوان عالی اســت که 
در این نهــاد، جمهوری خواهــان از اکثریت 
ترامپ  پیــروزی دونالد  برخوردارنــد. گرچه 
مقبولیت گفتمان مذاکره در سیاســت خارجی 
جمهوری اســلامی ایران، را تضعیف خواهد 
کــرد؛ اما این جریــان در انتخابات یازدهم و 
پیونددهی  بــا  ریاســت جمهوری،  دوازدهم 
معیشت جامعه با سیاســت خارجی در ایجاد 
پارادوکســیکال »تحریم-مذاکره«  دوگانــه 
موفق عمل کرد و با اتکا بر همین رویکرد، در 

انتخابات ریاســت جمهوری پیروز شد. با این 
وجود جریان های طرفدار مذاکره در انتخابات 
1400، احتمالا بــه دوگانه های قدرتمندتری 
همچــون »جنگ-مذاکــره« در رقابت های 
سیاسی پناه خواهند برد به نحوی که انتخاب 
جناح مقابل را مترادف با ورود به عرصه جنگ 
برســاخته کنند و از این طریــق جامعه رای 
دهندگان ایرانی را در مقابل دوراهی برساخته 

»جنگ و یا گریز از جنگ« قرار دهند.
دولت دموکرات در آمریکا و دولت اصولگرا 

در ایران
ســناریوی ســوم مبتنی بر پیروزی بایدن در 
انتخابات آمریکا و روی کار آمدن یک دولت 
اصولگرا در ایران اســت. تحقق این سناریو 
می تواند در نتیجه کاهش مقبولیت دولت های 
مســتقر در دو کشور )دولت جمهوری خواه در 
آمریکا و دولت اعتدالــی در ایران( رخ دهد. 
تجربه 7 ساله دولت های یازدهم و دوازدهم، 
مقبولیــت این جریــان و میزان مشــارکت 
اصلاح طلبــان کــه حامیان اصلــی جریان 
اعتدالی بودند را تحــت تاثیر قرار خواهد داد 
که اثرگذاری مستقیمی بر انتخابات ایران نیز 
خواهد داشــت. بــا روی کار آمدن جو بایدن 
و در صــورت عدم تحقق مذاکره میان دولت 
دوازدهــم و دموکرات ها )در فاصله 5 ماهه از 
شروع دولت بایدن تا انتخابات ایران(، امکان 
مذاکره و کســب نتیجه میان اصولگرایان و 
دموکرات ها بــه مراتب ضعیف تر خواهد بود. 
در این سناریو، بیشــترین حالت همکاری و 
مذاکره میان دو کشور، بر سر مسئله هسته ای 
و برجام خواهد بود. به عبارتی دیگر، احتمالا 
آمریکا به برجام بازخواهد گشــت و مذاکرات 
ایران نیز صرفا در رابطه با بازگشــت و تعهد 

مجدد آمریکا به برجام خواهد بود.
دولت دموکرات در آمریکا و دولت 
اصلاح طلب یا اعتدال گرا در ایران

در چارچوب این ســناریو، ابتــدا دولت بایدن 
در انتخابات نوامبر ۲0۲0 پیروز خواهد شد و 
در ایران نیز اصلاح طلبان یا اعتدالیون موفق 
خواهند شد که نهاد ریاست جمهوری را برای 
4 ســال دیگر در اختیار بگیرنــد. با توجه به 
تعاملاتــی که دولت ایران با بخشــی از بدنه 
حاکمیت آمریکا در دوران اوباما داشته و بعضا 
این تعاملات تداوم پیدا کرده اســت؛ می توان 

ادعا کرد که پیروزی بایدن در آمریکا می تواند 
نقش مهمی در پیروزی اصلاح طلبان در ایران 
داشته باشد. به خصوص اینکه در بازه 5 ماهه 
از به قدرت رســیدن بایدن در ۲0 ژانویه )1 
بهمــن( تا انتخابات ایــران )۲8 خرداد( و در 
صورت بازگشــت آمریکا به برجام، دولت این 
کشور احتمالا با هدف اثرگذاری بر انتخابات 
ایران، مجوز آزادسازی بخشی از دارایی های 
مسدودشده ایران در ســایر کشورها را صادر 
کند. بــر اســاس آمارهای مختلــف میزان 
دارایی های مســدود شــده ایران در خارج از 
کشور بین 40 تا 1۲0 میلیارد دلار تخمین زده 
شده که در صورت دستیابی دولت به بخشی 
از این منابع مالی، قیمت ارز که در سا ل های 
اخیر به عنوان یکی از شاخص های مهم عدم 
موفقیت اقتصادی دولت در نظر گرفته شــده 
است، کاهش خواهد یافت. با توجه به امکان 
آزادســازی برخی از منابع مالی مسدودشــده 
ایران در کشــورهایی از قبیــل چین، عراق، 
ژاپن، کره جنوبی یا لوکزامبورگ، دولت آمریکا 
حتی اگر تنها بخشی از این منابع را آزاد کند 
)که البته در ازای آن نیز امتیازاتی را از دولت 
ایران طلب خواهد کرد(؛ قدرت ارز  پاشــی و 
تزریق منابع مالــی دولت دوازدهم را به طرز 
چشمگیری افزایش خواهد داد. آزادسازی این 
منابع مالــی دقیقا در بازه 5 ماهه تا انتخابات 
ایران، می تواند سیاست های مالیاتی دولت را 
نیز تحت تاثیــر قرار دهد و برای ایجاد رونق 
کوتاه مــدت در اقتصــاد، ســخت گیری های 
مالیاتی را کاهش دهد. بازگشــت آمریکا به 
برجام همچنیــن می تواند فرصــت تبلیغات 
سیاســی را برای دولت دوازدهم در ماه های 
پیــش از انتخابات فراهــم کند که به تقویت 
مجدد راهبرد پیوند معیشت و سیاست خارجی 
دولــت می انجامد؛ راهبردی که در 7 ســال 
اخیر ناموفق بوده اســت. تحقق این سناریو 
تا حدودی منافــع آمریکا را نیز تامین خواهد 
کــرد چرا که احتمالا دولــت آمریکا در قبال 
آزادسازی منابع مالی متعلق به ایران، امضای 
توافقات بیشــتری را در حوزه های فرابرجامی 
همچون مســائل منطقه ای و تســلیحاتی از 
ایران طلــب خواهد کرد. ایــن توافقات هر 
چند که شــانس کمی بــرای تحقق خواهند 
داشــت، اما تنها در صورتــی ممکن به نظر 
خواهند رســید که دموکرات هــا در آمریکا و 
اصلاح طلبان یــا اعتدالیون )گفتمان مذاکره( 
در ایران قدرت را در اختیار داشــته باشند. به 
هر روی، پیروزی بایدن و بازی سیاســی وی 
در زمین دولت دوازدهــم، می تواند همچون 
سوختی باشــد که چرخ دولت دوازدهم را در 
ردایی جدیدتر تا 4 ســال دیگر نیز بچرخاند؛ 
و در مقابــل پیروزی مجــدد دونالد ترامپ، 
شاید میخی باشد بر تابوت »گفتمان مذاکره 
با آمریکا« در سیاســت خارجــی جمهوری 
اســلامی ایران. باید منتظر ماند و دید که در 

نهایت کدام سناریو محقق خواهد شد.

یادداشت

پیروزی بایدن و بازی سیاسی وی در زمین دولت دوازدهم، می تواند 
همچون سوختی باشد که چرخ دولت دوازدهم را در ردایی جدیدتر تا 4 سال 

دیگر نیز بچرخاند؛ و در مقابل پیروزی مجدد دونالد ترامپ، شاید میخی 
باشد بر تابوت »گفتمان مذاکره با آمریکا« در سیاست خارجی جمهوری 

اسلامی ایران

,,

کشتی تایتانیک اسرائیل، به کوهی از یخ برخورد کرده
اگر آمریکا روزی حمایت اقتصادی از اسرائیل را کنار بگذارد، در تل آویو چه اتفاقی رخ می دهد؟

کافی است تا رئیس جمهور آمریکا، هر که می خواهد باشد، 
اعلام کند که قصد تجدید نظر در روابط با اسرائیل را دارد، 
تا به این شــکل، بورس تل آویو سقوط کرده و قیمت دلار 
افزایش یابد. در این شرایط، تمام بانک های جهان از ارتباط 
با اســرائیل پرهیز می کنند و شــورای امنیت، تحریم های 
اقتصادی خود را علیه آن اعمال می کند، تا باعث فلج شدن 

اقتصادش شود.
أنطــوان شــلحت در العربی الجدید نوشــت: هــر بحران 
اقتصادی و چه بسا جهانی، ســیلی از سوالات در این باره 
را مطرح می کند که آیا اسرائیل استقلال اقتصادی دارد؟ و 

تبعیت آن از یک دولت بزرگ، تا چه اندازه است؟
در ادامه این مطلب آمده است: در حالی که اغلب تحلیلگران، 
با وابســتگی های عقیدتی و سیاســی مختلف، در این باره 
اجمــاع نظر دارند که اقتصاد دولت اشــغالگر از نقاط قوت 
زیادی برخوردار اســت که در طول چند سال آن را تبدیل 
به یکی از اقتصاد های پیشــرفته در جهان و حتی پیشتاز در 

برخی زمینه ها کرده است، دلیل این پیشرفت را به طبیعت 
این دولت ارتباط می دهند. با این حال، این اعتقاد وجود دارد 

که اسرائیل هنوز به لحاظ اقتصادی مستقل نشده است.
در ایــن باره، نتانیاهو، معتقد اســت که در عصر حاضر، که 
عصر جهانی شــدن است، هیچ دولتی وجود ندارد که بتوان 
آن را از نظر اقتصادی کاملا مستقل دانست و این مساله در 
مورد اسرائیل هم صدق می کند. به موازات این، تحلیلگران 
تاکید می کنند که چارچوب اســتقلال اســرائیل هر سال 
گســترده تر می شود، همانطور که از نظر نظامی، قدرتمند تر 
شده و از وابستگی اش به کمک های امنیتی ایالات متحده 
کاسته است. ایشــان تاکید می کنند که کمک های آمریکا 
به اســرائیل همچنــان اهمیت زیادی دارد، بــا این حال، 
اسرائیل بدون این کمک ها نمی توانست بودجه نظامی خود 
را تامیــن کنــد، پایان یافته اســت و در صورتی که به هر 
دلیلــی کمک های آمریکا به آن قطع شــود، ضربه بزرگی 
می خورد، با ایــن وجود می توانــد آن را تحمل کرده و به 

زندگی ادامه دهد.
در مقابل، معارضان سیاست راســت گرایی، بر این عقیده 
اند که موجودیت اســرائیل در طول مدت ها تحت فشــار 
خطر جنگ در مناطق مختلف بوده اســت و همین مساله 
باعث شــده برای ادامه حیات خود به کمک ایالات متحده 
نیاز داشته باشد. بنابراین، نیاز اسرائیل به ایالات متحده در 
ســطح اقتصادی، همچنان ادامه می یابد. چند سال پیش، 
یکی از اقتصاد دانان برجسته تصریح کرد که یکی از دلایل 
اهمیت رژیم اشــغالگر برای آمریکا آن است که این رژیم، 
نقش ناوبر را برای جنگنده های زمینی آمریکا در خاورمیانه 
ایفا می کند، اما واشــنگتن هر لحظه که بخواهد می تواند از 
ادامه ایفای این نقش اســرائیل، چشم پوشی کرده و بدون 
آن بــه حیات خود ادامه دهد، در حالی که اســرائیل بدون 

آمریکا امکان ادامه حیات ندارد.
از بعد اقتصادی صِرف، باید گفت: اســرائیل نیاز مبرمی به 
صادرات دارد و بر همین اســاس، به فرض قطع صادراتش، 

اقتصاد خــود را نابود شــده می یابد و تا کنــون، به لطف 
وتو های آمریکا در شورای امنیت، توانسته است به صادرات 

خود ادامه دهد.
انتخاب نوشــت: با نظر دقیقتری در تحلیل های معارضان 
اسرائیلی در می یابیم که به عقیده آنها، کافی است تا رئیس 
جمهور آمریکا، هر که می خواهد باشد، اعلام کند که قصد 
تجدید نظر در روابط با اســرائیل را دارد، تا به این شــکل، 
بورس تل آویو ســقوط کرده و قیمــت دلار افزایش یابد. 
در این شــرایط، تمام بانک های جهان از ارتباط با اسرائیل 
پرهیز می کنند و شورای امنیت، تحریم های اقتصادی خود 
را علیــه آن اعمال می کند، تا باعث فلج شــدن اقتصادش 
شــود. در این صورت، تمام دســتاورد های اقتصادی خوب 
اســرائیل به ناگاه از بین می رود و تصویر سیاهی از سقوط 
در برابرش ترســیم می شود. اجمالا آنکه اگر رئیس جمهور 
آینده امریکا اراده کند، کشتی تایتانیک اسرائیل، به کوهی 

از یخ برخورد کرده و به کلی نابود می شود!
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چگونه به اسم کارتن خواب ارز گرفتند
توتونچیان: این اتفاقات ناشی از کوتاهی افرادی در اتاق بازرگانی بوده است که کسانی توانسته اند از نوعی رانت در وزارت صمت برخوردار شوند 

بالا و پایین بازار متشکل ارزی از زبان رئیس کمیسیون اقتصادی

منابع ارزی کشور دو برابر مصارف است

اســتاد اقتصاد با بیان اینکه وزارت صمــت و اتاق ایران در 
زمینه کارت های بازرگانی کوتاهی کردند گفت:چون این کار 
به صورت ســازماندهی شــده اتفاق افتاد نشان می دهد که 

نظارت دقیق از سوی این نهادها صورت نگرفته است.
به گزارش صبح امروز به نقل از ایبنا، برخی رسانه ها خبری را 
منتشر کردند که »19 نفر از شبکه مجرمانه ای که با استفاده 
از کارت های بازرگانی 70 نفــر از افراد کم بضاعت اقدام به 
صادرات کرده بودند، توســط وزارت اطلاعات بازداشــت و 
تحویل مقامات قضایی شــدند«. به نظر می رسد این شبکه 
مجرمانه، کارت های بازرگانی 70 نفر را در اختیار داشتند که 
جزء لیست ۲50 نفره ای  هســتند که بانک مرکزی از آن ها 

شکایت کرده است.
به گفته مسئولان، این 70 نفر دارای یک میلیارد و 400میلیون 
یــورو تعهد ارزی بودنــد. موضوعی که بــار دیگر ابهامات 
کارت های بازرگانی یکبارمصــرف و کارت های اجاره ای را 
نشــان داد؛ یکی از چالش های اقتصادی کشور که به گفته 
کارشناسان، آمار و ارقام آن شفاف نیست، ثبت شرکت ها در 
آن غیراصولی و مبهم اســت و همین عدم شفافیت، فضا را 

برای سوءاســتفاده های عده ای خاص از منابع ارزی فراهم 
می سازد.ایرج توتونچیان،  عضو هیات علمی دانشکده اقتصاد 
دانشگاه الزهرا به این موضوع واکنش نشان داد و گفت: این 
اتفاق خیلی عجیبی اســت، چرا که وقتی قرار اســت برای 
کسی کارت بازرگانی صادر شود باید اهلیت آن شخص ثابت 
شــود و مدارک و تحقیقات لازم در یک کمیته بررسی شده 
و سپس این کارت ها اعطا شــود.وی درباره خبر دستگیری 
19 نفر در خراســان رضوی هم اظهار کرد: به نظر می رسد 
این افراد دارای لینک ها و ارتباطات خاص بوده اند و الا مگر 
می شود به هرکســی که اهلیت نداشته باشد کارت بازرگانی 
داده شــود.این اقتصاددان افزود: به نظرم این اتفاقات ناشی 
از کوتاهی افرادی در اتاق بازرگانی بوده اســت که کســانی 

توانسته اند از نوعی رانت در وزارت صمت برخوردار شوند.
توتونچیان ضعف نظارت در اتاق های بازرگانی و سازمان های 
زیر نظر وزارت صمــت را یکی از عوامل اصلی این اتفاقات 
دانســت و گفت: حتی برای فعالیت بــا کارت های دیگران، 
فردی که شــخصیت شــناخته شــده و قابل قبولی دارد در 
دفترخانه وکالت رســمی می دهد تا فرد دیگر جای او فعالیت 

کند. یعنی ســازوکار مشــخص و شفاف اســت. کما اینکه 
اگــر کوتاهی در این دفترخانه ها هم شــده باید این موضوع 

پیگیری شود و افراد سودجو به جامعه معرفی شوند.
استاد دانشــگاه الزهرا تنها راه حل برخورد با این موضوعات 
را نظارت و شــفافیت در اتاق های بازرگانی و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت دانســت و افزود: چــون این کار به صورت 
سازماندهی شده اتفاق افتاده است، نشان می دهد که نظارت 

دقیقی از سوی این نهادها صورت نگرفته است.
وی یــادآور شــد: در گام اول بایــد این 70 نفــری که به 
عنــوان کارتن خواب از آنها نام برده شــده اســت، معرفی 
شــوند تا مشخص شــود که پای چه افرادی در میان است. 
ایــن وکالت نامه ها در کدام دفترخانه ثبت شــده و ارزی که 

تخصیص داده شده به کدام حساب واریز شده است.
توتونچیــان تصریح کرد: باید از مســئولان اتاق بازرگانی و 
وزارت صمــت مطالبــه کرد که ارزهایی کــه برای واردات 
اختصاص داده شــده با چه حساب و کتابی و به چه افرادی 
داده شــده اســت؟ چرا ارزهایی که برای تامین مواد اولیه و 
تولیــد اختصاص داده می شــد به دســت تولیدکننده واقعی 

نرسیده است؟ اما اینگونه شخصی که حتی هویت مشخص 
و کارت شناســایی ندارد، دچار چنین سوءاستفاده هایی شده 
است.وی با بیان اینکه قوانین صریح و شفاف درباره تجارت 
داخلی و خارجی در کشــور وجود دارد، تاکید کرد: ســازوکار 
امور بازرگانی مشخص است. کسی که کارت بازرگانی دارد 
باید با حضور در دفترخانــه، وکالت های لازم را بدهد، مبالغ 
مورد نظر تعیین شــود و همه فعالیت ها ثبت شود. مگر این 
اعداد و ارقامی که در رســانه ها می گویند شــوخی است که 
بتوان همه آنها را با قراردادهای صوری پنهان کرد و اقدام به 

ثبت سفارش کالا کرد!
اســتاد اقتصاد دانشگاه الزهرا خاطرنشــان کرد: به نظر من، 
باید در این موضوع با خاطیان برخورد قاطع بشــود و علاوه 
بر شناســایی آنها به جامعه، اشــد مجازات در زمینه جرایم 

اقتصادی برای آنها درخواست شود.
وی در پایان بر نقش نهادهــای نظارتی در این موضوعات 
تاکید کرد و افــزود: همچنین، بایــد وزارت صمت و بانک 
مرکزی نظارت های خود را تشــدید کنند که این اتفاقات در 

این ارقام بالا تکرار نشود.

رئیس کمیســیون اقتصــادی مجلس گفت: ایــران جزو 
کشورهای محدودی است که منابع ارزی آن دو برابر مصارف 

بوده است
محمدرضا پور ابراهیمی داورانی درباره تاثیر بازار متشــکل 
ارزی بر بازار، گفت: هدف از تشــکیل بازار متشــکل ارزی 
مدیریــت عرضه و تقاضا در حوزه منابع و مصارف ارزی بود 
و این مهم محقق نمی شود مگر اینکه تمام اطلاعات مرتبط 
با حوزه تقاضــا و عرضه از طریق مکانیزمی دقیق، علمی و 
تخصصی در چارچوب ضوابط قانونی مشخص شود به این 
معنــا که مکانیزم عرضه و تقاضا مبنا باشــد البته منظور از 
تقاضا، تقاضایی است که در چارچوب ضوابط و مقررات و با 

توجه به اولویت ها تعریف شود.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی افزود: 
از سال های دور همواره در کشور تعادلی منطقی میان عرضه 
و تقاضا در بازار ارز وجود داشت به گونه ای که می توان گفت 
ایران جزو کشــورهای محدودی است که منابع ارزی آن دو 

برابر مصارف بوده است.
وی اضافه کرد: به طور متوسط در سال هایی که ایران تحریم 
نبود، منابع ارزی کشور حدود 90 میلیارد دلار بود و واردات به 
طور میانگین -حتی در سالی که محدودیتی از نظر وادرات 
وجود نداشت- از 45 میلیارد دلار تجاوز نمی کرد این امر به 
این معنا است که کشور دو برابر مصارف ارزی، منابع داشت؛ 
این موضوع تراز تجاری ایران را جزو کشورهای خاص قرار 

داده بود.
کاهش فاصله نرخ تسویه در سامانه نیما با بازار آزاد با اجرای 

درست بازار متشکل ارزی
این نماینده مــردم در مجلس یازدهم ادامــه داد: علیرغم 
تحریم های اخیر تراز تجاری ایران مثبت است، یعنی منابع 
ارزی ناشی از صادرات غیرنفتی از مصارف ارزی بیشتر است 
بنابراین می تــوان رابطه منطقی میان عرضه و تقاضا ایجاد 
کرد، ضمن اینکه تقاضا در شــرایط خــاص را نیز می توان 
محدود کــرده و از واردات کالاهای غیر اولویت دار، لوکس 
و تجملاتی جلوگیری کــرد و ارز را برای واردات کالاهای 
اساسی، مواد اولیه تولید، تجهیزات سرمایه گذاری، دارو و مواد 

غذایی که جزو کالاهای اولویت دار هستند، تخصیص داد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: هدف از تشکیل بازار متشکل ارزی این بود که ساختار 
به گونه ای اصلاح شــود که میــان عرضه و تقاضا مکانیزم 
علمی تعریف شده و تخصیص بهینه صورت گیرد و با نظارت 
و مداخله بانک مرکزی در تعیین نرخ ارز در اقتصاد کشــور، 

بازار به صورت اتوماتیک وار فعالیت کند.
بازار متشکل ارزی با مفهوم مد نظر ما عملیاتی نشد

وی ادامــه داد: از آنجایی که بانک مرکزی ســامانه نیما را 
راه اندازی کرده و به موجب آن نرخ تســویه ارز در ســامانه 
نیمــا و بازار آزاد فاصله معناداری با یکدیگر پیدا کرد، انگیزه 
صادرکنندگان در نوع تســویه ارز دچار چالش شد درحالیکه 

هدف بازار متشــکل ارزی این بود که این فاصله به حداقل 
برســد به این معنا که نرخ تسویه در سامانه نیما با بازار آزاد 
تفاوت چندانی نداشته باشد، اگر این امر محقق می شد اقتصاد 

در نقطه تعادل قرار می گرفت.
وی افزود: بخشــنامه های مکرر و دستورالعمل های مستمر 
بانک مرکزی در طول سال های اخیر، تشکیل بازار متشکل 
ارزی را با اهداف مدنظر ما دچار چالش کرد و دور از دسترس 
قرار داد. هرچند دولت اعلام کرده این بازار را تشــکیل داده 
و بخشــی از اقدامات اخیر را نیز در قالب بازار متشکل ارزی 
تعریف می کند اما بازار متشــکل ارزی با مفهوم مد نظر ما 

عملیاتی نشد.
مداخلــه بیش از اندازه بانک مرکزی در تعیین تســویه نرخ 

ناشی از صادرات، موجب کاهش صادرات شد
این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به چالش اصلی 
کشــور در حوزه ارز، تصریح کرد: بــه دلیل مداخله بیش از 
اندازه بانک مرکزی در تعیین تســویه نرخ ناشی از صادرات، 
صادرکنندگان دچار مشکل شــده و این امر موجب کاهش 
میزان صادرات و عدم تســویه شده اســت، حتی براساس 
گزارش هــای بانک مرکزی برخی افراد از طریق کارت های 
یکبار مصرف و اجاره ای نسبت به عدم تسویه اقدام می کنند.
اگر رویکرد درست بازار متشکل ارزی به کار گرفته می شد، 

بسیاری از مشکلات کنونی پدید نمی آمد
پورابراهیمی با بیان اینکه اگر رویکرد درست در بازار متشکل 

ارزی به کار گرفته می شد، بسیاری از مشکلات کنونی پدید 
نمی آمد، اضافه کرد: عدم اعتقاد بانک مرکزی به بازار متشکل 
ارزی واقعی و صدور بخشنامه های مکرر، متعدد و متناقض در 
بانک مرکزی در حوزه صادرات منابع ارزی و نحوه تســویه، 
عدم تعیین تکلیف وضعیت اولویت های تخصیص ارز و ثبت 
سفارش ها در مجموعه دولت، عدم ارائه راهکار مناسب درباره 
عرضه و تقاضا در چارچوب ضوابط قانونی موجب شد که بازار 

متشکل ارزی تاثیر چندانی در ساماندهی بازار نداشته باشد.
بازار متشکل ارزی به ارز حاصل از صادرات نفت نیاز ندارد

این نماینده مردم در مجلس یازدهم تاکید کرد: دولت و بانک 
مرکزی مکلف است، میزان ارز موردنیاز برای واردات کالاهای 
اساســی و اولویت دار را در قالب بازار متشکل تعریف کند از 
ســوی دیگر عرضه منابع ارزی حاصل از صادرات غیرنفتی، 
پتروشــیمی ها و ... نیز در بازار متشکل ارزی مشخص شود، 
هرچند دولت برای تنظیم گری در بازار متشــکل می تواند از 
منابع ارزی بخش دولتی اســتفاده کند اما در بازار متشکل 

ارزی به ارز حاصل از صادرات نفت نیاز نداریم.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه آنچه در 
شرایط کنونی در حال اجراســت ثمره ای جز محدودیت در 
صادرات، عــدم انگیزه برای صادرات غیرنفتی و عدم تعیین 
تکلیف اولویت ها ندارد، ادامه داد: هرچند بازار متشکل ارزی 
یک ســرفصل در مدیریت سیاست  بازار ارز است اما اجرای 

درست آن می تواند به ساماندهی بازار ارز کمک کند.

تسهیل برگشت ارز ناشی از صادرات
رییس کل بانک مرکزی در صفحه شــخصی خود در  اینستاگرام نوشت: برمبنای تقاضای فعالان 
اقتصادی بخش خصوصی و برای تسهیل برگشت هرچه بهتر ارز ناشی از صادرات به چرخه اقتصاد 
و بطور ویژه، تامین مواد اولیه و نیازهای وارداتی واحدهای تولیدی کشور، مقررات مورد نظر در این 

خصوص به تأیید ستاد اقتصادی دولت رسید که جزئیات آن هفته آینده اعلام می شود.
- همانگونه که قبلا اعلام و پیش بینی می شــد، عرضه ارز در سامانه نیما به سرعت افزایش یافته 
و روند معاملات حواله های ارزی رشد خوب و قابل توجهی پیدا کرده است. در بسته جدید در کنار 
توسعه روش واردات درمقابل صادرات و واردات در مقابل ارز اشخاص، بر تقویت سامانه نیما به عنوان 

محور مبادلات مربوط به حواله ارزی تأکید شده
است.

- نرخ رشد پایه پولی و نقدینگی علی رغم فشارهای وارده به بانک مرکزی به خاطر شرایط خاص 
کشــور و نیز نیازهای مرتبط با کرونا، تا حد ممکن مدیریت و کنترل شده است. در پایان هفته سوم 
مهرماه 99 رشد پایه پولی و نقدینگی، نسبت به پایان سال قبل، به ترتیب 9.5 و 18 درصد ثبت شده 

است که رقم های نهایی آن در پایان مهرماه، توسط بانک اطلاع رسانی خواهد شد.
- همانگونه که قبلا گفتم، با هدف کاهش ضریب فزاینده و کنترل بیشــتر نقدینگی، نرخ ســپرده 
قانونی از اول مهرماه به وضعیت ابتدای سال 99 برگردانده شد و اقدامات لازم احتیاطی برای ایجاد 
محدودیت در رشدترازنامه بانکها در دستور کار قرار دارد که در تعدیل روند نرخ رشد نقدینگی در نیمه 

دوم سال مؤثر خواهند بود.

مشکل برنج های رسوبی 
علت اصلی رســوب برنج های وارداتی در گمرکات و بنادر کشــور، ترخیص درصدی کالا توســط 

»گمرک«، بدون داشتن تخصیص ارز و کد رهگیری برای ثبت  سفارش مرتبط با آنهاست.
 در پی انتشــار اخباری در خصوص »احتمال فاســد شدن ۲00 هزار تن برنج وارداتی در گمرکات و 
بنادر کشور«، توضیحاتی به منظور تنویر افکار عمومی و رفع برخی ابهامات مرتبط با این موضوع به 

شرح زیر عنوان می شود:
»ســتاد اقتصادی دولت« کالای برنج را در سال جاری از سبد کالاهای مشمول ارز با نرخ ترجیحی 

خارج کرد و در گروه کالاهای اساسی با نرخ نیمایی قرار داد.
برهمین اساس، در حال حاضر تمام کالاهای برنج موجود در گمرکات کشور که واردکننده متقاضی 
ارز با »نرخ نیمایی« باشــد، براساس فهرست اعلامی »وزارت صمت«، دارای تخصیص ارز از بانک 
مرکزی هستند. لذا از ابتدای سال جاری تاکنون حدود پانصد میلیون دلار بابت واردات برنج به نرخ 

نیمایی تأمین ارز شده است.
با این وجود، برنج های رســوبی موضــوع گزارش های چند روز اخیر، مربوط به مواردی اســت که 
واردکننده متقاضی ارز با نرخ ترجیحی )4۲00 تومانی( اســت. همان گونه که در ابتدا نیز اشاره شد، 
در ســال جاری هیچ محلی به منظور تأمین ارز کالای برنج با نرخ یاد شده از سوی دولت به بانک 

مرکزی اعلام نشده است.
 یادآور می شود، در سفر اخیر معاون اول رییس جمهوری به بندرعباس، با در نظر گرفتن تمهیداتی 
خاص، مجوز تخصیص ارز با نرخ ترجیحی برای این گروه از کالاها طی شــرایطی ویژه به وزارت 
صمت و متعاقباً بانک مرکزی داده شد. از این رو، نیاز است وزارت صمت با توجه به شرایط در نظر 
گرفته شــده از یک سو و از ســوی دیگر متناسب با مقدار و محل منابع اعلامی بانک مرکزی برای 
واردات کالاهای اساسی با نرخ ترجیحی در ماه جاری، پس از رایزنی با واردکنندگان مربوطه، فهرست 

ثبت  سفارش های یاد شده منطبق با منابع اعلامی مذکور را در اختیار بانک مرکزی قرار دهد.
همچنین این بانک به محض دریافت فهرست منطبق با منابع اعلامی، برای تخصیص و تأمین ارز 

از محل منابع در دسترس و متعاقباً نسبت به صدور کد رهیگری مدنظر گمرک، اقدام خواهد کرد.
ذکر این نکته ضروری است که علت اصلی مشکل به وجود آمده برای بازرگانان، ترخیص درصدی 
کالا توسط گمرک، بدون داشتن تخصیص ارز و کد رهگیری برای ثبت سفارش مرتبط با آن ها بوده 
است. بدیهی است، در صورتی که هنگام خروج کالاهای یاد شده از گمرک، »وجود تخصیص ارز« 
و »کدرهگیری بانک مرکزی« توســط گمرک کنترل می شــد و بازرگانان نیز به درستی راهنمایی 
می شــدند، برابــر ضوابط، تأمین ارز به نرخ ترجیحی قابل انجام بــود و ماندگاری کالا در گمرک و 

اتفاقات کنونی رخ نمی داد.
این مهم در حالی رخ داده است که بانک مرکزی در جلسات متعدد، توجه گمرک و وزارت صمت را 
به این موضوع جلب و بر رعایت کامل مصوبات مربوط به ترخیص درصدی کالاها با نرخ ترجیحی 
تأکید کرده است. همچنین پیش از این، بانک مرکزی در این باره هشدار لازم ، مبنی بر متضرر شدن 

بازرگان در صورت تغییر مقررات توسط ستاد اقتصادی دولت، داده بود.
متاســفانه برخلاف مصوبات مربوطه و بدون توجه به نظرات و انجام اســتعلام های مرتبط از بانک 
مرکزی و »سامانه جامع تجارت« توسط گمرک، کالاها به صورت درصدی توسط گمرک ترخیص 

شده و شرایط فعلی را برای کالاهای باقیمانده و واردکنندگان رقم زده است.
در پایان تأکید می شــود، بانک مرکزی به محض دریافت فهرست ثبت سفارش های منطبق با منابع 
اعلامی این بانک، اقدام به تأمین ارز با نرخ 4۲00 و صدور کدرهگیری خواهد کرد؛ لذا انتظار می رود 
رسانه ها پس از خروج برنج های یاد شده از گمرک، پیگیری لازم را درخصوص نحوه توزیع و قیمت 
فروش برنج های ترخیصی به عمل آورند و در اختیار قرار گرفتن این محصول نزد مردم را مورد توجه 

ویژه قرار دهند.

 مرحله دوم ثبت نام مسکن ملی قطعا
 انجام می شود

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران گفت: مرحله دوم ثبت نام مسکن ملی قطعا انجام می شود که 
امکان دارد تا چند ماه آینده این اتفاق بیفتد ما در حال بررسی موارد مرتبط  هستیم و به محض فارغ 

شدن از این مسئله ثبت نام اقدام ملی برای مرحله دوم در کشور آغاز می شود.
خلیل محبت خواه توضیح داد: ثبت نام اقدام ملی مســکن برای مرحله دوم قطعا باز خواهد شد که 
امکان دارد تا چند ماه آینده این اتفاق بیفتد ما اکنون در حال بررسی تمامی موارد مرتبط  هستیم و 
به محض فارغ شــدن از این مسئله اقدام ملی برای مرحله دوم در کشورآغاز می شود که به صورت 

سراسری توسط وزارت راه و شهرسازی اعلام خواهد شد.
وی درباره اهمیت »فرم ج« در استفاده از تسهیلات دولتی اظهار کرد: متقاضیان ثبت نام برای طرح 
اقدام ملی مســکن باید دارای فرم ج ســبز باشند و به این معنی است که  متقاضی از اول فروردین 
84 فاقد مالکیت مسکونی باشد، از ابتدای انقلاب از هیچ یک از امکانات دولتی اعم از زمین و واحد 
مسکونی دولتی و هم چنین تسهیلات  یارانه ای استفاده نکرده باشد، حداقل پنج سال سابقه سکونت 
در شــهر مورد تقاضا داشــته و همچنین خانم های مجرد بالای 35 سال و زنان سرپرست خانوارنیز 

مشمول این طرح می شوند .
وی افزود: وام ودیعه مسکن عامل قرمز شدن فرم »ج« نیست ضمن آنکه برای ثبت نام، سبز بودن 
فرم جیم الزامی است همچنین کسی که وام ودیعه مسکن را گرفته می تواند از سایر وام های بانک 

مسکن استفاده کند و این مساله مانعی ایجاد نمی کند.
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان تهران گفت: برخی ها در گذشته پس از ثبت نام در طرح مسکن 
مهرامتیاز خود را فروخته اند که این آگاهی بسیار ضروری است که هر خانوار ایرانی یک بار می تواند 
از تسهیلات دولتی استفاده کند لذا خرید و فروش این تسهیلات به ضررخودشان  خواهد بود و باید 

در این زمینه با آگاهی عمل کنند.
محبت خواه شــهرهای پرند، پردیس، هشــتگرد و ایوانکی را چهار منطقه ثبت نام اقدام ملی برای 
تهرانی ها معرفی و عنوان کرد: ثبت نام در غیر از این مناطق منجر به حذف اتوماتیک از سامانه شده 
و تنها کسانی می توانند در مناطق دیگر ثبت نام کنند که سابقه 5 سال سکونت و یا بیمه کار در شهر 

مورد نظر را داشته باشند.
مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران تاکید کرد: خانواده ها به شایعات توجه نکنند هنوز قیمت اقدام 
ملی نهایی نشــده اســت.وی گفت: اداره کل راه و شهرسازی استان تهران طبق تفاهم نامه با انبوه 
ســازان اکنون در 10 شهرستان تهران )شهرهای بالای 100 هزار نفر جمعیت و زیر 100 هزار نفر 
جمعیت( چهارده انبوه سازبه کار گرفته و آنها را با تجهیز کارگاه ها کارشان را آغاز کرده اند، نهضت 
اقدام ملی به ســرعت در تهران پیش می رود، در تهرانســر نیز چهار انبوه ساز به صورت سه شیفت 
مشغول کار هستند و همه اینها در کنار همراهی مردم در افتتاح و تکمیل حساب ها می تواند آینده ای 

روشن برای این اقدام ملی رقم بزند.

از اقتصاد

 )) صبح امروز (( به بررسی ابعاد قیمت گذاری خودرو می پردازد

بخر  و نخر های مصلحتی
افزایش قیمت خودروهای 
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که  است  مدتی  داخلی 
به موضوعی جدی در 
صنعت   از  بخش  این 
و  است  شــده  تبدیل 
تلاش خودروسازان برای 
قیمت  کــردن  واقعــی 
محصولاتشان با توجه به 
و  دلار  نــرخ  افزایــش 
مانده  بی نتیجه  قطعــات 
نباید  است. قیمت خودرو 
صرفا توســط یک نهاد تعیین شــود، بلکه 
مشکلات مربوط به قیمت گذاری و ناموزون 
بــودن آن باید بــا حل مشــکلات پایه ای 

برطرف شوند.
امــا خبری کــه به تازگــی درایــن حوزه 
منتشــر شــد از این قــرار اســت که عضو 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس از توافق 
کمیســیون متبوعش و وزارت صمت برای 
قیمت گذاری خودرو خبر داده و گفته اســت 
که قیمت گذاری خودرو براساس دستورالعمل 
هیات تعیین و تثبیت قیمت ها در ســازمان 
حمایت مصــرف کنندگان و تولیدکنندگان و 
با اتکا به هزینه های تولیدی حسابرسی شده 

خودروسازان تعیین می شود.
به گــزارش روزنامه )) صبح امروز(( از بحث 
هایــي که امروزه در بین خریــداران خودرو 

وجــود دارد منصفانه بودن یــا نبودن قیمت 
خودرو است که بر رضایت مشتري و تصمیم 

به خرید تاثیر مي گذارد.
در حال حاضــر قیمت گذاری دســتوری نه 
هزینه های تمام شده خودروسازان را پوشش 
می دهد و نه به کاهــش قیمت در بازار آزاد 
کمکی کــرده اســت و مصرف کنندگان نیز 
متضرر شــده اند. شکاف بســیار میان قیمت 
دســتوری و نرخ بــازار آزاد، ســوداگری در 
بازار خودرو را به اوج رســانده به گونه ای که 
بیش از نیمــی از خودروهای صفر خریداری 
شــده، ترددی در خیابان نداشته اند. یعنی در 
پارکینگ ها دپو شــدند تا در موقع مناســب 
به فروش رســند! در واقع خودرو که کالایی 
مصرفی است به کالای ســرمایه ای تبدیل 

شده است.
در ســال جاری تاکنون 100 هــزار میلیارد 
تومان رانت ناشــی از شــکاف قیمت به جود 
آمده است  که این امر نه به نفع خودروسازان 
بوده و نه مــردم و مصرف کنندگان و دولت 
نمی تواند قیمت هیچ کالایی را در شــرایط 
تورمی ثابت نگه دارد مگر آنکه به تولید توجه 
کند. در حال حاضر پولی که باید برای توسعه 
و واردات فنــاوری به صنعت خودرو ســازی 
وارد می شــد به جیب دلالان رفت و صنعت 

خودرو به مرور سرمایه خود را از دست داد.
موضــوع عرضــه ی خــودرو بــا قیمت 

مشــخص، کلافی ســردرگم در اقتصاد 
ایران اســت که می توانــد صنعت مهم 
خودروســازی را به ورطه ی ورشکستگی 
کامــل و بیکاری برای صدهــا هزار نفر 
ســوق دهد. ضعف مدیریــت کلان در 
کشــور ما، کاملا واضح و غیرقابل انکار 
به نظر می رســد، از چالش های اقتصادی 
گرفته تا اجتماعی و فرهنگی، مســئولان 
و دولت مــردان ما به زحمــت می توانند 

برنامــه ای مدون و طولانــی مدت برای 
پیشرفت توان مندی ها یا حل یک معضل 
بزرگ، ارائه دهند. بدیهی اســت با چنین 
شــرایطی، روزبه روز بر تعداد مشــکلات 
مــردم ایران افــزوده شــود و معضلات 
قدیمی به بحران های بزرگ، تبدیل شوند.
از سوی دیگرخودروهایی که به مردم تحویل 
داده می  شــود هــر روز کیفیــت پایین  تری 
دارند و افراد حاضربــه خرید خودروی صفر 
کیلومترنیســتند و به دنبال خودروی ساخت 
5 سال گذشــته می  رود زیرا اعتقاد دارد که 
کیفیت ساخت آن بالاتر است که این موضوع 

یک فاجعه صنعتی محسوب می شود.
در صنعت خودرو سازی نباید در انتظار معجزه 
بود بلکه باید فکری جدی در مورد آن صورت 
گیرد، زیرا چرخه معیوب قطعه سازی و تولید 
خودرو هــای بی کیفیت و قدیمــی و عرضه 
نادرســت آن به مشتریان ســبب عقب گرد 
صنعت خودروســازی در کشــور شــده و تا 
جایی پیش مــی  رود که نه  تنها توان رقابت 
خارجی در ســطح بین المللی را نداشته بلکه 
حتی نمی تواند رضایت مشتریان داخلی خود 
را با عرضه محصولاتی متفاوت از گذشته به 

دست آورده و کیفیت شان را افزایش دهد.
حال بــا وجود تصمیم کمیســیون صنعت و 
معــدن و وزارت صمت باید منتظر بود و دید 
چــه اتفاقی در بازار خودرو رخ خواهد داد، اما 

به جهت نشان دادن وضعیت افزایش قیمت 
خودرو جدولــی تهیه و تنظیــم کرده ایم تا 
تفــاوت قیمت برخی از خودرو های داخلی در 
ســال 88 و 99 را مشــاهده کرده و در عین 

حال منتظر نتایج تصمیم اخیر باشیم.

قیمت نام خودرو
خودرو در 
سال 88

قیمت 
خودرو در 
سال 99

پژو۲06 
تیپ۲

13 میلیون 
و 550 

هزارتومان

 ۲19
میلیون 
تومان

13 میلیون پژو 405
تومان

 ۲09
میلیون 
تومان

17 میلیون پژو پارس
تومان

 ۲34
میلیون 
تومان

سمند 
معمولی

14 میلیون 
تومان

 ۲10
میلیون 
تومان

8 میلیون پراید
تومان

 140
میلیون 
تومان

در حال حاضر 
قیمت گذاری دستوری 
نه هزینه های تمام 
شده خودروسازان را 
پوشش می دهد و نه به 
کاهش قیمت در بازار 
آزاد کمکی کرده است 
و مصرف کنندگان نیز 
متضرر شده اند
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زنان بیشترین قبولی های کنکور
رییــس ســازمان ســنجش آمــوزش کشــور ضمــن اعــلام آمــار قبولــی هــای کنکــور در 
ــا  ــای ب ــته ه ــای رش ــی ه ــش از 53 درصــد صندل ــان بی ــت: زن ــای آزمایشــی گف گروه

ــد. ــون دانشــگاه هــا را از آن خــود کردن آزم
ایســنا نوشــت: دکتــر ابراهیــم خدایــی ضمــن بیــان ایــن مطلــب بــه تشــریح آمــار قبولــی 
هــای کنکــور در گروهــای آزمایشــی را پرداخــت و گفــت: در مجمــوع تعــداد 189 هــزار 
ــروه آزمایشــی  ــداد در گ ــن تع ــه از ای ــدند ک ــه ش ــور 99 پذیرفت ــب در کنک و 948 داوطل
ــر،  ــزار و 517 نف ــی 61 ه ــوم تجرب ــب، عل ــزار و 848 داوطل ــداد 6۲ ه ــوم ریاضــی تع عل
علــوم انســانی 55 هــزار و 57 داوطلب،هنــر 61 هــزار و 9 داوطلــب و در نهایــت در گــروه 
ــه کســب صندلــی رشــته هــای باآزمــون  ــان نیــز 4417 داوطلــب موفــق ب آزمایشــی زب

دانشــگاه هــا شــدند.
ــزار و 50  ــداد 118 ه ــال  99 تع ــری س ــون سراس ــرد: در آزم ــح ک ــه تصری وی در ادام
داوطلــب در دوره روزانــه، تعــداد 18 هــزار و 96 داوطلــب در دانشــگاه پیــام نــور، 13 هــزار 
ــر در موسســات غیرانتفاعــی، 13  ــان، 18 هــزار و 797 نف ــر در دانشــگاه فرهنگی و 46 نف
هــزار و 395 نفــر در پردیــس هــای خودگــردان، 514 نفــر بــه صــورت شــهریه پــرداز و 
5339 نفــر نیــز در 4 رشــته دانشــگاه آزاد پذیرفتــه شــدند کــه در مجمــوع 189 هــزار و 

948 نفــر در رشــته هــای بــا آزمــون کنکــور پذیرفتــه شــدند.
ــه شــدگان رشــته  ــار پذیرفت ــرد: آم ــد ک ــوزش کشــور تاکی ــس ســازمان ســنجش آم ریی
هــای بــا آزمــون کنکــور سراســری ســال 1399 بــه تفکیــک جنســیت بــه ایــن صــورت 
ــی  ــا آمــار 101 هــزار و 91۲ نفــر یعنــی 53.6 درصــد بیشــترین قبول ــان ب اســت کــه زن
رشــته هــای کنکــور را از آن خــود کردنــد. ســهم مــردان نیــز 88 هــزار و 36 نفــر یعنــی 

46.4 درصــد بــوده اســت.
دکتــر خدایــی تاکیــد کــرد: ســایر رشــته هــای دانشــگاه آزاد اســلامی بــه غیــر از رشــته 
هــای پزشــکی دندانپزشــکی و داروســازی و دامپزشــکی توســط دانشــگاه ازاد اســلامی 
اعــلام خواهــد شــد کــه جمــع پذیرفتــه شــدگان بــا ازمــون ایــن دانشــگاه 88693 نفــر 

مــی باشــد .
ــی (  ــوابق تحصیل ــا س ــون )ب ــدون آزم ــدگان ب ــه ش ــوع پذیرفت ــار کرد:مجم ــی اظه خدای
418 هــزار و 386 نفــر اســت کــه ۲۲9 هــزار و 339 نفــر آنهــا توســط ســازمان ســنجش 
ــده  ــلام ش ــلا اع ــگاه آزاد قب ــط دانش ــز توس ــر نی ــزار و 47 نف ــور و 189 ه ــوزش کش آم

اســت.
دبیــر شــورای ســنجش پذیــرش دانشــجو تاکیــد کــرد: مجمــوع کل قبولــی اعــلام شــده 
ــی  ــی اعلام ــوابق تحصیل ــون و س ــا آزم ــامل ب ــال 1399 ش ــون سراســری س ــرای آزم ب

توســط ســازمان ســنجش و دانشــگاه ازاد اســلامی 697 هــزار و ۲7 نفــر اســت.
ــا و جلوگیــری از ان وبراســاس پروتــکل  وی تاکیــد کرد:بــه علــت شــیوع ویــروس کرون
ــی  ــن عذرخواه ــنجش ضم ــازمان س ــا  س ــا کرون ــارزه ب ــی مب ــتاد مل ــی س ــای اعلام ه
ــا   ــت و صرف ــد داش ــوری نخواه ــخگویی حض ــاند پاس ــی رس ــلاع م ــه اط ــان ب از داوطلب
ــود. ــان  خواهدب ــخگوی داوطلب ــازمان پاس ــایت س ــق س ــی و از طری ــورت الکترونیک بص

رییــس ســازمان ســنجش آمــوزش کشــور اضافــه کــرد: نتایــج دانشــگاه امــام صــادق)ع( 
متعاقبــا از طریــق ســایت ســازمان ســنجش امــوزش کشــور اعــلام خواهــد شــد.مواردی 
از قبیــل اشــتباه در انتخــاب رشــته و غیــر پــس از بارگــذاری کارنامــه داوطلبــان بررســی 

خواهــد شــد.
خدایــی در پایــان اظهــار کرد:بــرای اگاهــی از زمــان ثبــت نــام و مــدارک لازم بــه اطلاعیه 

ســازمان ســنجش آمــوزش کشــورو ســایت هــای دانشــگاه محل قبولــی مراجعــه کنند.

گفت و گو

اعداد ترسناک کرونا 
هفته گذشته تلخ ترین هفته کرونایی ایران بود.

نیو صدر/ هفته ای که گذشت، قطعا تلخترین روزهای 
پاندمی در ایــران بود؛ هفتم آبان به ســیاه ترین روز 
کرونایی کشــور تبدیل شد و بدتر این که آمار مجموع 

مبتلایان خبر از  روزهای سیاه تری می دهد.
شرایط پاندمی در ایران به حدی رسیده است که دیگر 
برعکس ماه های قبلی اعداد به راحتی می توانند اوضاع 
ترســناک آن را در کشــور توصیف کنند، در یک روز 
415 انســان جان خود را به خاطر ابتــلا به کرونا از 
دست می دهند، روز بعدی 8۲93 نفر به همین ویروس 
مبتلا می شوند و هزاران نفر هم در بیمارستان ها مبتلا 

می شوند.
مینو محرز، عضو ستاد ملی مقابله با کرونا، در توصیف 
این شرایط به خبرآنلاین گفته بود که »وضعیت خیلی 

وحشتناک است و اصلا در بیمارستان ها جا نیست.«
هفته گذشــته ایران با ســیاه ترین روز کرونایی خود 

روبرو شد و با مرگ 415 نفر متاسفانه رکورد قربانیان 
کروناویروس در کشور شکسته شد. پیش تر این رکورد 
در روز 30 مهر با مرگ 340 نفر شکسته شده بود، در 
حالی در هفت روز گذشته به طور میانگین روزی 351 

نفر قربانی کروناویروس شدند.
ســخنگوی وزارت بهداشت درباره این روز سیاه کرونا 
گفته بود: »هموطنان عزیز همانطور که می دانید شمار 
جانباختگان روزانه بیماری کووید19 در کشــور از مرز 
400 تن عبور کرد، ما در یک جنگ تمام عیار با کرونا 
هستیم و شرط اصلی چیره شدن بر بیماری و حل این 
چالــش ملی و جهانی، تغییر در بــاور و رفتار تک تک 

مردم و مسئولین است.«
به طور کلی در هفتــه ابتدایی آبان در مجموع ۲503 
نفر مبتلا به کووید-19 جان خود را از دســت دادند، 
عددی که نشــان می دهد ایران نه تنها با ســیاه ترین 
روز کرونایی خود روبرو شده است بلکه تلخ ترین هفته 

کرونایــی خود را هم گذرانده اســت و تعداد قربانیان 
نسبت به چند هفته پیش تقریبا دوبرابر شده است.
افزایش مبتلایان، مرگ های بیشتری در راه است؟

متاسفانه در هفته گذشــته تعداد مبتلایان هم نسبت 
به هفته های قبلی به شدت افزایش پیدا کرد، افزایش 
این اعداد اگرچه شاید در ابتدا به ظاهر ترسناک نباشند 
اما خبر از روزهای ســیاه تری در آینــده می دهند. به 
گفته متخصصان تقریبــا دو هفته بعد از افزایش آمار 

مبتلایان، آمار قربانیان بیماری افزایش پیدا می کند.
هفت روز گذشــته رکــورد تعداد مبتلایــان در ایران 
شکسته شد و دیروز 8۲93 نفر به کروناویروس مبتلا 
شــدند. البته این وضعیت تنها مربوط به یک روز نبود. 
در حالی کــه هفته آخر مهرماه بــرای اولین بار آمار 
تعداد مبتلایان از 5هزار نفر گذشــت، در هفته گذشته 
آمار تعــداد مبتلایان هر روز بیــش از 5800 نفر بود 
به طور میانگین هــر روز 6597 نفر به کروناویروس 

مبتلا شدند.
به طور کلی در مجموع در هفته ابتدایی آبان 44377 
نفر در کشــور به کووید-19 مبتلا شدند، بیش از 11 

هزار نفر بیشتر از هفته گذشته. 
محرز در این رابطه گفته بود: » خدا می داند این روند 
تــا کی ادامه کند، اگر تجمع هــا ادامه پیدا کند، مردم 
رعایت نکننــد و تعطیلی ها صورت نگیــرد این روند 
ادامه پیدا می کند. اما قطعا شاهد افزایش آمار قربانیان 
خواهیم بود، چراکه درحال بستری مریض های بدحال 
هستیم، بســتری آن ها یعنی افزایش تعداد مرگ ومیر 

کرونا در کشور.«
وضعیت استان ها؛ همه درگیر کروناویروس

همچنین وضعیت اســتان های کشــور هم مانند قبل 
است و همه استان های کشور با پاندمی درگیر هستند. 
وضعیت در ۲7 اســتان کشور قرمز است و در 4 استان 

دیگر هم شرایط نارنجی و زرد است.

۵11/1هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )۵904(
فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
برابر رای شماره 139960306005005904  مورخ 99/07/30  هیات اول موضوع ماده یک قانون  1390/09/۲0 و 
مذکور مستقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض خانم لیلا هیهات فرزند غلامرضا نسبت به ششدانگ 
یکباب ساختمان   به مساحت ۲۲6/80  مترمربع از پلاک شماره 65 فرعی از 48 اصلی واقع در اراضی باغنو    بخش 
1۲   حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی خانم معصومه سلطان باغنوی محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 
3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در 
دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا 
دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت 
محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی ک اعتراض در 
مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت 
به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 

99/08/10 تاریخ انتشار نوبت دوم 99/08/۲5   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

۵11/2هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )۵840(
فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
برابر رای شماره 139960306005005840  مورخ 99/07/۲8  هیات اول موضوع ماده یک قانون  1390/09/۲0 و 
مذکور مستقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای محمدعلی اله آبادی فرزند محمدصادق نسبت 
به ششدانگ یکباب ساختمان   به مساحت 163 مترمربع از پلاک شماره 1 فرعی باقیمانده از 41 اصلی واقع در اراضی 
کاظم اباد    بخش 1۲   حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالکین رسمی روح انگیز - نگین و محمد شهرت همگی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند  علیمردانی محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشار 
در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید 
اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم 
قطعی دادگاه است و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول 99/08/10 تاریخ انتشار نوبت دوم 99/08/۲5   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

۵11/۳اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
. نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/9/۲0 
و برابر رای اصلاحی  13976030600600055۲ هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای غلامرضا شجاعی نسب فرزند غلامحسن به شماره 
شناسنامه 847 صادره از تربت حیدریه نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 41۲/56 متر مربع) چهارصد و 
دوازده و پنجاه و شش صدم مترمربع( قسمتی از پلاکـ 44 فرعی از اراضی شاهده پلاک 1۲9 اصلی دهستان اربعه واقع 
در خراسان رضوی بخش یک ثبت ملک تربت حیدریه خریداری از ورثه غلامحسن شجاعی نسب و انتقال قهری نسبت 
به سهم الارث خودش محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی 
و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ 
انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  
ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست 
به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره 
ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار 

نوبت اول: 8/10/ 1399 . تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/8/۲6
محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه
مفقودی

ایران 887 ل 61  به  برگ سبز خودرو وانت سیستم پیکان تیپ BARDOOHV  مدل 1393 به شماره پلاک 3۲ 
شماره موتور 118P0077167 و شماره شاسی NAAA36AA9EG667734 مربوط به امیر مهاجر مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

موتور  شماره  به    34 م   3۲9 ایران   4۲ پلاک  شماره  به   1396 مدل   131SE تیپ  سایپا  سواری  خودرو  سبز  برگ 
M13/60031۲0 و شماره شاسی NAS411100H106۲898 مربوط به ابراهیم حیدری مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

۵11/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی 

 برابر رای  هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مجید رمضان پور فرزند حسن در 
ششدانگ یک باب انبار به مساحت  85/93  متر مربع قسمتی از پلاک 9 فرعی از78 اصلی بخش 9  واقع در خیام شمالی 
4۲ روبروی بازار گل خریداری از مالک رسمی آقای امیر مسعود رضا معتمدی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف675 تاریخ انتشار 

نوبت اول: 1399/8/10. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/8/۲5
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

۵11/۵اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی

 برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مجید رمضان پور فرزند حسن در 
ششدانگ یک باب انباری به مساحت 140/۲3 متر مربع قسمتی از پلاک  8و9 فرعی از 78 اصلی بخش 9  واقع در 
خیام شمالی 4۲ روبروی بازار گل خریداری از مالک رسمی آقای امیر مسعود رضا معتمدی محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

م.الف673 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/8/10. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/8/۲5
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

۵11/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی 

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مجید رمضان پور  فرزند حسن در 
ششدانگ یک باب انبار به مساحت140متر مربع قسمتی از پلاک 9 فرعی از 78 اصلی بخش 9  واقع در خیام شمالی 
4۲ روبروی بازار گل خریداری از مالک رسمی آقای امیر مسعود رضا معتمدی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف671 تاریخ انتشار 

نوبت اول: 1399/8/10. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/8/۲5
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

۵11/7اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی دهقانی فرزند محمد در ششدانگ 
یک باب خانه به مساحت  1۲4/75 متر مربع قسمتی از پلاک  ۲81 فرعی از 3 اصلی بخش 9  واقع در خیابان مطهری 
شمالی 40 پلاک ۲9 خریداری از مالک رسمی آقای کاظم جاویدی صباغیان محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف 669 تاریخ 

انتشار نوبت اول: 1399/8/10. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/8/۲5
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری پژو مدل 139۲ به شماره پلاک 36 ایران 547 ی ۲8  به شماره موتور 1۲4K0340898و شماره 

شاسی 0۲3004 به نام سراج احمدی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ سبز و سه برگ سفید سند موتور سیکلت پیشتاز  مدل 139۲ به شماره پلاک 771-7۲37۲  مفقود گردیده و از 
درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
موتور  شماره  به    41 ن   158 ایران   36 پلاک  شماره  به   1395 مدل   131SE تیپ  سایپا  سواری  خودرو  سبز  برگ 
M13/576۲073 و شماره شاسی NAS411100G36۲6434 مربوط به تقدیس فتاح حصاری مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

۵11/8اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی

اراضی و  ثبتی  تعیین تکلیف وضعیت  قانون  اول موضوع  برابر رای شماره  139960306۲7100۲009 هیات   
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی خانم کنیز رضا وطن پرست فرزند غلامرضا به در ششدانگ اعیان قسمتی یک  باب ساختمان به مساحت  
10/97متر مربع قسمتی از پلاک 1119 فرعی از 545 فرعی از 8 اصلی بخش 9  که با قسمت دیگر ساختمان 
به پلاک 1114 فرعی از 8 اصلی بخش 9 جمعا تشکیل یک باب منزل را میدهند .اعیان متعلق به خود متقاضی 
و عرصه موقوفه عادلشاهی واقع در بلوار شهید کامیاب - کامیاب ۲ پلاک 40 محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
اعتراض طبق مقررات سند  انقضای مدت مذکور و عدم وصول  نمایند. بدیهی است در صورت  قضایی تقدیم 

مالکیت صادر خواهد شد. م.الف665 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/8/10. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/8/۲5
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

۵11/9اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی

برابر رای  هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم مهری پردل برزشی 
فرزند علی در ششدانگ اعیان یک باب ساختمان به مساحت  100/43 متر مربع قسمتی از پلاک 67 اصلی بخش 
9  واقع در مشهد پشت میدان بار نوغان ، محبی ۲0 پلاک 14 اعیان متعلق به خود متقاضی و عرصه موقوفه 
خزانه داری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف677 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/8/10. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/8/۲5
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

۵11/10اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد  ناحیه یک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد 
سند رسمی . برابر رای شماره  139960306003000618 مورخه 1399/6/1۲ هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه یک 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای احمد اصغر زاده احمد آباد فرزند ابوالقاسم به شماره شناسنامه 1078 
صادره از مرزداران در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت  89/63 متر مربع قسمتی از پلاک 97 فرعی از 6 
اصلی بخش9 مشهد واقع درحرعاملی 64 بن بست دوم سمت راست قطعه چهارم متعلق به خود متقاضی ) سهم 
مشاعی خودش( محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف667 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/8/10.  

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/8/۲6
محمد جواد غلامی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک مشهد

۵11/11اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد 
سند رسمی . برابر رای شماره 1399603060۲1000538 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک بردسکن تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
به  ساختمان  یکباب  درششدانگ  بردسکن  از  صادره  شناسنامه3593  شماره  به  علی  فرزند  غیاثی  عباس  آقای 
مساحت 150 متر مربع قسمتی ازپلاک  1186 فرعی از4 اصلی واقع درخراسان رضوی بخش 4  حوزه ثبت ملک 
بردسکن خریداری از مالک رسمی خانم زهرا دانشور احدی و از ورثه غلامرضا دانشور محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
اعتراض طبق مقررات سند  انقضای مدت مذکور و عدم وصول  نمایند. بدیهی است در صورت  قضایی تقدیم 

مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/8/10 .  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/8/۲5
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن
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تجربه ییشگامان تشویق و توجیه بافندگان 
جهت  استفاده از بیمه

عبدالله احراری
این شــماره از روزنامــه دســتبافته ها را اختصاص 
داده ام بــه بیان تجربیات یکــی از فعالان فرش در 
خصوص تشــویق و توجیه بافندگان برای استفاده از 
مزایای بیمــه قالیبافی اعم از بیمه تامین اجتماعی و 
صندوق بیمه روستاییان و عشایر که عیناً تقدیم شما 

خوانندگان عزیز می گردد:
با ســلام خدمت همه همــکاران محترم که الحق و 
الانصاف با تمام مشــکلات موجــود در زمینه فرش 
دستباف همچنان محکم و استوار برای حفظ این هنر 
اصیل تلاش می نمایند. در ابتدا بنده مختصرا خود را 
معرفی می نمایم. گل صفا باقری ویشــکی از استان 

مازندران شهرســتان عباس آباد، مدیر عامل شــرکت تعاونی فرش و صنایع دستی نگارین 
فرش قو سلمانشهر هستم. 

از سال 84 به صورت مستقیم با همکاری جمعی از دوستان علاقه مند به هنر فرش فعالیت 
خود را شروع کردم. ســال 88 به لطف و بزرگواری بافندگان فرش به عنوان رئیس اتحادیه 
فرش دســتباف شهرستان عباس آباد منتخب شدم. از همان ابتد ورودم به این عرصه تلاش 
کردم که بتوانم از بافنده های فرش دستباف حمایتی همه جانبه داشته باشم که این موفقیت 
مرهــون همکاری همه جانبه اعضای محترم اتحادیه بــوده، که تمام وقت همراهم بودند تا 
بتوانیم به این رشته سر و سامان بدهیم که خدا را شکر موفق هم بودیم. لازمه این موفقیت 
برنامه ریزی دقیق بود که توانستم بیشتر افرادی که در این زمینه فعالیت داشتند و امرار معاش 
می کردند، حمایت کنم. بطور مثال یکی از بافندگان اهل تبریز ســاکن شــهر سلمانشهر که 
فعالیت خود را از ســال 47 آغاز کرده بود و بیشتر فرش های ماهی در هم و هریس می بافت 
که برای بیمه طبق بخشــنامه ســازمان صمت و آموزش فنی و حرفه ای و تامین اجتماعی 
برقرار شــده بود لازمه مدرک فنی و حرفه ای به بیمه معرفی کردم، اما بیمه شــروع کرد به 
اذیت کردن که آقایون بافنده نیســتند!! نهایتا کار به جایی رسید که با بازرس و رئیس بیمه 
بحث کردم که اگر ایشان بیمه نشوند، از همه شکایت می کنم. چون می بینم فرش های زیبا 
می بافند خدا را شکر موفق شدم و بیمه ایشان محفوظ باقی ماند. رئیس بیمه فقط یک جمله 
گفت: ایشان بازنشســته بشنوند خیلی دعایتان خواهد نمود که دارید اینطور حمایت می کنید 
گفتم نه، نمی خواهم مدیون انگشتان دست ایشان بشوم که سال ها برای حفظ این هنر تلاش 
کردند و سال گذشــته بافنده فوق  در شصت سالگی با 14 سال سابقه بیمه بازنشسته شد و 
هر ماه که حقوق خود را دریافت می کنند، تماس گرفته و تشــکر می کنند. همین که دعای 
خیر او را در زندگیم می بینیم و از اینکه توانســتم دلهایی رو شــاد کنم، بزرگترین لطف خدا 
نصیبم شــده است و شهرستانی هست که بیشترین بازنشسته فرش را دارم، امیدوارم همه ما 
با نام نیک از این دنیا ســفر کنیم.کارفرمایان و روسای اتحادیه ها تا می توانید بافندگان فرش 

را جهت برخورداری از مزایای بیمه تشویق و ترغیب نمایید.

از اینجا تا بی نهایت
ما بیش از هر زمــان دیگری تحت 

ان
زی

لگ
اد 

جو
گار

برن
خ

تأثیــر علم هســتیم: کاربرد علم 
زندگی مــا را دگرگون می کند و 
یافته های علمی بــه درک ما از 
جهــان و آن چه ورای آن اســت 
دگرگونی ها  این  می بخشــند.  عمق 
عمدتاً ســودمند هســتند اما غالباً با 
تهدیداتی همراه اند و از نظر اخلاقی 
مــا را بــه چالــش می کشــند. در 

چهل وپنج میلیون قرن تاریخ زمین، این نخســتین قرنی است که در آن، 
نوعی از انواع، یعنی نوع بشــر،  این قدرت را دارد که سرنوشــت سرتاسر 
زیست کره را رقم بزند. در بخش اعظم تاریخ، تهدیدات از سوی طبیعت می آمده اند، از جمله 
بیماری، زلزله، سیل، و مانند این ها. اما اینک این خود ما هستیم که تهدید به شمار می آییم.

این مســئله مضمون سلســله سخنرانی هایی اســت که دکتر مارتین ریس، یکی از رهبران 
فکری جهان معاصر و رئیس پیشــین انجمن ســلطنتی علم انگلســتان، در سال ۲010 در 
بی بی ســی ایراده کرده و اینک این کتاب کوچک بر پایه ی آن ها شــکل گرفته است. دکتر 
ریس معتقد اســت پرسش هایی درباره  منشأ انسان، حیات در فضا، سرنوشت دوردست ما، و 
قوانین طبیعت، و پرســش هایی که هنوز پاسخی برای آن ها نیافته ایم و پاسخ برخی از آن ها 
را شــاید هرگز نتوانیم پیدا کنیم، برای بسیاری از مردم جذاب اند. اما گذشته از این جذابیت، 
دلیلی متفاوت داریم برای این که چرا مفاهیم کلیدی علمی چنین انتشــار گســترده ای دارند 
و آن این اســت که اگر حسی نسبت به علم نداشته باشــیم )و بلد نباشیم چگونه ریسک و 
عدم قطعیت را ارزیابی کنیم( نمی توانیم به عنوان شــهروند در زنجیره ی فزاینده ی مســائل 
مهم سیاســی )مانند انرژی، بهداشت، محیط زیســت، و از این دست( که وجه علمی دارند 

مشارکت کنیم.
کتاب »از اینجا تا بی نهایت دورنمایی از آینده  علم« اثر»مارتین ریس«با موضوع فلسفه علم 
با ترجمه »محمدابراهیم محجوب« را نشــر نــی در 150 صفحه و با قیمت 14 هزار تومان 

منتشر کرده است.

بازیگر نقش ابن ملجم بر اثر کرونا درگذشت
کریم اکبری مبارکه بازیگر باسابقه تئاتر، 

سینما و تلویزیون درگذشت.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایســنا، این بازیگر متولد سال 133۲ در 
رشته بازیگری و کارگردانی تئاتر تحصیل 
کرده بود که پنجشنبه 8 آبان ماه به دلیل 

کرونا از دنیا رفت.
نوید اکبری مبارکــه، فرزند این بازیگر با 
تایید این خبر گفت: پدرم در روزهای اخیر 

مشــغول بازی در ســریالی بود که یکی از عوامل آن و بعد هم خانم لاله اسکندری مبتلا به 
کرونا شــدند و با توجه به بیماری زمینه ای که پدر من داشتند، بیماری تمام ریه اش را درگیر 

کرد.
او افزود: چند روز قبل عکس ریه از ایشــان گرفته شد ولی داروها موثر نبودند و دیروز صبح 
که پدر را در بیمارســتان بستری کردیم در فاصله ۲4 ساعت فوت کردند و همه ما در شوک 
هستیم.وی اضافه کرد: در این باره بیمارستان هم کوتاهی کرده و دارویی را که باید استفاده 
می کرده به پدرم تزریق نکردند چون می گویند نداشــتند درحالی که اگر گفته بودند ما آن را 

تهیه می کردیم.
کریم اکبــری مبارکه که در فیلم های مرگ یزدگرد، مســافران، دیدار، چند می گیری گریه 
کنی؟، روزهای زندگی، قندون جهیزیه و عطر داغ بازی کرده اســت، از آخرین کارهایش در 
تلویزیون سریال بچه مهندس بود ولی معروف ترین اثرش در سیما نقش ابن ملجم در سریال 

امام علی علیه السلام است.
همچنین بازی در نمایش های پهلوان اکبر می میرد، کوچ بهزاد فراهانی، مرگ یزدگرد بهرام 
بیضایی، از خاک تا افلاک محمود فرهنگ، ســیمرغ ســیمرغ قطب الدین صادقی، بیا تا گل 

برافشانیم مجید جعفری و باغ آلبالو اکبر زنجانپور بخشی از کارهای او در تئاتر است.

روزنامه دستبافته ها

کافه کتاب

خبر

گالری »آوت ســایدر این« با آثــاری از 4 هنرمند در 
آرت فر آوت سایدر آرت پاریس حضور دارد.

بــه گزارش روزنامــه »صبح امروز« و بــه نقل از هنر 
آنلاینت هشــتمین آرت فر آوت سایدر آرت پاریس روز 
۲1 اکتبــر ۲0۲0 به صورت آنلاین آغاز به کار کرد. در 
این رویداد 39 اتاق بازدید مجازی از 1۲ کشــور جهان 
وجود دارد و از ایران نیز گالری »آوت ســایدر این« با 
آثاری از چهار هنرمند خودآموخته در این آرت فر حضور 

دارد. سی سی، محمود خان، محمد بنی سی و نازنین طیبه هنرمندان خودآموخته ای هستند که آثار آنها در 
این آرت فر به نمایش درآمده است.

آرت فر آوت سایدر آرت، سال 1993 در نیویورک تاسیس شد. این نمایشگاه که به طور خاص بر روی هنر 
خودآموخته متمرکز بود آثاری از هنرمندان معتبری را به نمایش می گذاشــت که بدون آموزش دیدن هنر، 
آثاری ارزشــمند خلق کرده و شهرت فراوانی به دست آورده بودند. در سال ۲01۲ مالکیت این نمایشگاه به 

شرکت دیگری واگذار شد و از سال ۲013 این نمایشگاه به پاریس منتقل شده است.
هشــتمین آرت فر آوت سایدر آرت پاریس تا 30 اکتبر در وب ســایت www.outsiderartfair.com ادامه 
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»کشــتارگاه«، »مردن در آب مطهر« و »هنر زندگی در 
خطر« در بیســت و ششمین دوره جشــنواره بین المللی 
فیلم بوســان جایزه گرفتند.به گــزارش روزنامه »صبح 
امــروز« و به نقل از هنر آنلاین داوران بخش مســابقه 
»جریان های نو« بیســت و ششــمین دوره جشــنواره 
بین المللی فیلم بوســان به ریاســت میرا نایر سینماگر 
هندی، جمعه صبح در یک نشست مطبوعاتی در بوسان، 
فیلم ژاپنی »یک توازن« به کارگردانی هاروموتو یوجیرو 
و »سه« ساخته پاک روسلان تولید مشترک  قزاقستان، 

کره جنوبی و ازبکســتان را به عنوان برندگان جایزه اصلی این بخش معرفی کردند که بر فیلم های اول یا 
دوم فیلمســازان آسیایی متمرکز است.از ســوی دیگر، فیلم  های »کشتارگاه« به کارگردانی عباس امینی و 
»مردن در آب مطهر« ساخته برادران محمودی از ایران به طور مشترک برنده جایزه کیم جی سئوک شدند.
»هنر زندگی در خطر« به کارگردانی مینا کشاورز محصول مشترک ایران و آلمان نیز یکی از دو برنده جایزه 
Mecenat جشنواره فیلم بوسان ۲0۲1 است که ۲1 تا 30 اکتبر در دو قالب فیزیکی و آنلاین برگزار شد.

سینمای ایران در سال های اخیر در بوسان که یکی از مهم ترین جشنواره های سینمایی آسیاست، حضوری 
پررنگ داشــته اســت و فیلم هایی چون »سیزده« ساخته هومن ســیدی و »ممیرو« به کارگردانی هادی 
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از حافظ، فردوسی و سعدی تا آلفرد هیچکاک، بیلی وایلدر و آنتونی کوئین
بازیگران از نقش های محبوب خود می گویند

قسمت دوم | در عرصــه بازیگری 
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سینما و تلویزیون، شمار بازیگرانی 
که نقش هــای مختلف، متفاوت و 
مانــدگاری را در کارنامه حرفه ای 
خود به ثبت رسانده اند، کم نیستند. 
نقش  هایــی که بســیاری از ســینما 
آن ها  منتقدان  و  تماشاگران  دوستان، 
را نقطه عطف بازیگری آن ها می دانند. 
با این وجود وقتی پای صحبت شــان 
می نشینی، سفره دلشان را باز می کنند 
و از نقش هایی می گویند که یا حسرت 
ایفای آن ها بر دلشــان مانده اســت یا دوست داشته اند 
ایفاگر آن ها باشــند. اما به دلایلی قســمت دیگران شده 
اســت یا تمایل بــه ایفای نقش هایی دارنــد که تاکنون 
فرصت بازی در آن ها را نیافته اند. در بخش نخســت این 
مطلب به برخی نقش هایی که بازیگران دوست داشته اند 
ایفاگــر آن ها باشــند، پرداختیم. در ادامــه نیز به برخی  
بازیگــران و نقش های مورد علاقه شــان می پردازیم که 

دوست داشته یا دارند آن ها را ایفا کنند.
حافظ ، فردوسی یا سعدی

مشایخی  زنده یاد جمشــید   
بازیگر سریال »هزاردستان« 
کارنامــه پرباری داشــت و 
نقش هــای متفاوتــی را در 
ســینما و تلویزیون ایفا کرد. 
وی در گفــت وگویی اظهار 
کرده بود: »به نظرم در سینما 
همیشه جای فیلم  هایی از زندگی  نامه افرادی مانند حافظ، 
ســعدی یا فردوسی خالی است. همیشه دوست داشتم در 
نقش یکی از ادبای کشور مانند فردوسی، سعدی یا حافظ 

بازی کنم که هیچ  وقت محقق نشد«.
وی درخصوص این که کدام یک از نقش هایش را بیشتر 
دوســت دارد، گفته بود: »نقش »کمال  الملک« در فیلم 
زنده یاد علی حاتمی و نقش یک نویسنده در فیلم »یک 

بوس کوچولو« را بسیار دوست داشتم.«
زنده یاد مشــایخی درمورد بهترین کارگردانی که با او کار 
کــرده گفته بود: » با کارگردانان بســیاری کار کردم که 
فیلم هایشــان را دوست دارم. یکی از بهترین  هایشان که 
برایــم عزیز بود، »علی حاتمی« بود و پس از ایشــان از 
کار با ناصر تقوایی، بهمن فرمان  آرا و مســعود کیمیایی 

لذت بردم«
نقش نیما شاهرخ  شاهی در فیلم »پارک وی«

 ســیاوش خیرابــی، بازیگر 
تلویزیــون متولد  ســینما و 
فیلم  کارش  نخستین   1363
تلویزیونی »تلخون« علیرضا 
امینی است و البته با سریال 
مادری« شناخته شد.  »ترانه 
ســیمرغ  کســب  آرزویش 
جشنواره فیلم فجر است. وی می گوید: »نمی  دانم بازیگر 
خوبی هســتم یا نه. اما این نکتــه را خوب می  دانم هنوز 
خیلی از فرصت  ها و نقش های مورد علاقه ام به من داده 
نشده است و کارگردانان به من اطمینان نکرده اند. وی در 
واکنش به این پرســش که آیا آرزوی بازی در نقشی را 
داشته است، پاسخ داد: »دوست داشتم نقش نیما شاهرخ 

 شاهی در فیلم »پارک وی« جیرانی را بازی کنم. پس از 
»ترانه مادری«، بیشــتر نقش های پسرهای شیطان را به 
من پیشنهاد می  دادند. البته ســریال »آوای باران« کمی 
متفــاوت بود که این  جور نقش ها کم پیش می آید. این را 
به خوبی می دانم که باید شایســتگی  ام را نشــان دهم تا 

کاری را که دوست دارم، بازی کنم« 
نقش انسیه در سریال »جراحت«

مهوش صبرکن بازیگر متولد 
در  نقــش  ایفــای   1339
و  »صنوبــر«  فیلم هــای 
»غــزال« و مجموعه هــای 
»جراحت«،  چون  تلویزیونی 
»پنجمین خورشید«، »پس از 
باران« و »یوسف پیامبر)ع(« 
را در کارنامه دارد. وی می گوید: نقش »اقدس« ســریال 
»جراحت« مــادری مهربان و بافکر بــود و ویژگی  های 
خاصی داشــت. همین باعث شــد قبول کنم در یک کار 
مناســبتی بازی کنم، وگرنــه تصمیم داشــتم دیگر در 
مجموعه  هــای مناســبتی بــازی نکنم. همیشــه چنین 
شــخصیت  هایی را دوست داشــته ام. چند سال پیش در 
مجموعه »پنجمین خورشید« نقش زنی آب انارفروش را 
داشتم که سعی کردم با نقش  های قبلی  ام متفاوت باشد و 
بــرای نقش »اقدس« هم در پی تصویر مثبت زن ایرانی 
بودم. البته این نقش جای بازی نداشت. در حالی که نقش 
»انسیه« که خانم آتنه فقیه نصیری آن را ایفا کرد، ازجمله 
نقش  هایی بود که جای بازی داشت و خیلی دوست داشتم  

من این نقش را بازی کنم«
نقش های منفی، اینجا بدون من و هیچ 

فرزین محــدث متولد 1358 
بــازی در فیلم هایــی چون 
تکه  »یک  پدری«،  »مزرعه 
زبالــه  ها«،  نان«، »شــاعر 
و  داغ«  »شــکلات 
»آزمایشــگاه« و سریال های 
»پرانتز باز« و »هیولا« را در 
پرونده کاری دارد. وی می گوید: »خیلی دوســت داشتم 
نقش منفی بــازی کنم. در کل علاقــه دارم نقش  های 
متفاوت در ژانرهای مختلف و تیپ ها و شــخصیت  های 
متفاوت را بازی کنم. تعریفم از بازیگری این است که باید 
در هر کاری خودم را متفاوت نشــان دهد. خیلی دوست 
داشــتم در فیلم »اینجا بدون من« بهرام توکلی نقشی را 
که صابر ابر بازی کرده اســت، من بازی می کردم. یا در 
»هیچ« عبدالرضا کاهانی نقشی ایفا می کردم. فیلم هایی 
که به ســن و ســال من بخورد. فیلم های »مارمولک«، 
»شاعر زباله  ها« و سریال »پرانتزباز« را که در آن ها بازی 
کرده ام خیلی دوســت دارم. از »شــاعر زباله  ها« که فیلم 

درخشانی بود نیز به عنوان بهترین کارم یاد می  کنم«
یک دختر لوس و از خودراضی

بازیگــر  فیــروزآذر  الســا   
متولــد136۲ بــا بــازی در 
تهمینه  خالــه اش  فیلم  های 
میلانی دنیای سینما را تجربه 
کرد و در فیلم  های »تســویه 
زیــادی«،  زن  حســاب«،» 
نرفته اش«،  راه های  و  »ملی 
»سوپراســتار «، »تقاطع« و »یکی از مــا دو نفر« بازی 

کرده اســت. وی می گوید: » بازیگــری هیچ  گاه دغدغه 
اصلی من نبود. با این وجود نقشــم را در فیلم » تســویه  
حساب« که در آن نقش یک دزد را داشتم، دوست دارم. 
به هر حال یک بازیگر باید بتواند خودش را در نقش  های 
مختلف محک بزند و من مســیرم را تا به امروز این  گونه 
طی کرده  ام. در فیلم »سوپراستار« نقشی وجود داشت به 
نام »ســاقی« که آن را خیلی دوســت داشتم. نقش یک 
دختــر لوس و از خودراضی که لیلا زارع آن را بازی  کرد. 
خیلی دوســت داشــتم آن نقش را بازی کنم، ولی خانم 

میلانی گفتند که این نقش به صورت تو نمی  خورد«
نقش های منفی و به دور از شخصیت فردی

متولد  امیرحســین صدیــق 
1351 اســت که با بازی در 
نقــش آقای پــدر» زی زی 
گولــو« مرضیــه برومند به 
در  وی  رســید.  شــهرت 
فیلم هایی چــون »میم مثل 
»نسل  برج«،  »نوک  مادر«، 
سوخته« و سریال های »تهران 11«، »هتل« و» داستان 
یک شهر« ایفای نقش کرده است. صدیق می گوید: »اگر 
بازیگر نبودم دوست داشــتم نجار، مجسمه ساز یا نقاش 
شوم. دوســت دارم با فیلمســازان جوان کار کنم. خیلی 
دوســت دارم نقش  های منفی و همچنین نقش  هایی که 
دور از شخصیتم باشد را بازی کنم. کار بد زیاد داشتم که 
وقتی پس از سال  ها به آن نگاه می کنم با خودم می گویم 
کاش این  طور نمی شــد. هر چند در آن برهه زمان همه 
تلاشم را کرده بودم. در بازیگری الگوی خاصی ندارم. اگر 
از کســی بازی خوبی ببینم با دقت نکات مثبت آن را در 
ذهنم نگه می  دارم و اگر در نقشــی فرصتش پیدا شود، از 

آن استفاده می کنم«
نقش مثبت  با مو و یک رفتگر

متولد  بازیگر  کشکولی  صفر 
13۲3 را با بازی در نقش  های 
وی  می  شناســیم.  منفــی 
تاکنون در حدود 150 فیلم و 
سریال بازی کرده است که از 
جملــه آن  ها »ســفربخیر«، 
»رویای نیمه شب تابستان«، 
»اجاره  نشین  ها« و سریال  های تلویزیونی »آینه عبرت«، 
»برگ ریزان«، »شــلیک نهایی« و »لیسانسه ها« را می 
 تــوان نام برد. وی می گوید: »در قســمت آخر ســریال 
»لیسانسه ها« زندگی خودم را مقابل دوربین گفتم. من با 
همه کارگردان  ها کار کرده ام و نخستین بازیگری بودم که 
پس از انقلاب، ســرم را با تیغ زدم و با این تیپ شناخته 
شدم. البته خیلی دوست داشتم یک بار نقشی با مو بازی 
کنم، اما همیشــه به من نقش منفی پیشــنهاد می شود. 
گاهی وقت  ها که برای یک کار به دفتر سینمایی می  روم، 
خواهــش می  کنم نقش مثبت مثل نقش یک رفتگر را به 
من پیشــنهاد بدهند تا از این نقش  های کلیشه  ای خارج 

شوم«
دختر آبادانی در یک فیلم دفاع مقدسی

متولد  بازیگــر  جــوان  ویدا 
 « فیلم هــای  در   1365
گزارش یک جشن« و »از ما 
ســریال های  و  بهتــرون« 
»زمانــه«، »پژمــان« و » 

شــمعدونی« بازی کرده است. وی می گوید: »من برای 
ایفــای نقش در فیلم »آبادان یازده 60« دعوت شــدم. 
فیلمی که به مقاومت مردم خرمشهر و آبادان در روز های 
آغازین جنگ تحمیلی می  پردازد. نخســت نمی  دانستم 
قرار است چه نقشی را بازی کنم، اما می  دانستم فیلم دو 
نقش دختر دارد. لهجه آبادانی را کاملا یاد گرفتم و برای 
نقش دختر آبادانی فیلــم تلاش فراوانی کردم. زیرا این 
نقش ریزه کاری و فراز و فرود خاص خود را داشــت که 
برای من خیلی جــذاب بود. اما متاســفانه نظر مهرداد 
خوشبخت )کارگردان( این بود که چهره ام به یک دختر 
جنوبی نمی  خورد و نشد آن نقش را ایفا کنم. هرچند نشد 
که نقش دختر آبادانی فیلم را بازی کنم، اما با این وجود 

از نقشم راضی هستم«
نقش های جدی و آن ها که بازی نکرده ام

غلامحســین لطفــی متولد 
13۲8 بــازی در فیلم هــای 
،»جیب  بزرگ«  »ســیرک 
به بهشت نمی روند« و  برها 
بــه  »خانــه  ســریال های 
»ســاختمان  دوش«، 
پزشکان« و »پول کثیف« را 
در کارنامه خود به ثبت رســانده است. وی می گوید: »با 
توجــه به ایــن  که بــا کارگردان  های شــاخصی چون 
کیمیایــی، جیرانی، اســعدیان، ســجادی و... همکاری 
داشته ام، فکر می  کنم ســینما تاکنون این فرصت را در 
اختیار من نگذاشــته است تا نقش هایی را که واقعا آن ها 
را دوســت داشــتم بازی کنم. من بســیار دوست دارم 
نقش های جدی بازی کنم. متاســفانه کمدی های الان 
کپی فیلم های قدیمی و شــلم شورباســت. در حقیقت 
نقش  هایی که دوست داشــتم را اصلا بازی نکردم. من 
بیشتر کارهای جدی را دوســت دارم اما در ایران وقتی 
هنرپیشه  ای در یک نقش طنز کار می  کند، دیگر او را رها 
نمی  کنند و مدام نقش های مشــابه آن را به او پیشنهاد 

می  دهند«
آلفرد هیچکاک، بیلی وایلدر و آنتونی کویین

مهدی فخیم  زاده کارگردان 
و بازیگر ســینما و تلویزیون 
آثاری نظیر  بــا  متولد13۲1 
»تشــریفات«،  »همســر«، 
و  »خواب  عشق«،  »ولایت 
بیــدار« و همچنین بازی در 
»عمر  ماننــد  نقش هایــی 
ســعد«، »نمکی« و »اصغر کپک« در خاطر مخاطبان 
مانده است. وی که ایفاگر نقش های بسیاری بوده است 
می گوید: » همواره رویکرد خاص خود را در فیلمســازی 
چه در سینما و چه در تلویزیون دارم و آن را تحت تأثیر 
شــرایط تغییر نمی  دهم. هنگامی که وارد هر کاری می 
 شوم، مهم  ترین هدفم این است که به بالاترین نقطه آن 
برســم. همیشه دوست داشــتم از نظر کارگردانی شبیه 
»بیلــی وایلــدر« و »آلفرد هیچکاک« شــوم و از نظر 
بازیگری نیز بسیار علاقه داشــتم به جایگاه نقش های 
»آنتونی کوئین« در سینما برسم، با این وجود به جایگاه 
امروز رسیدم. من فیلم »اجاره  نشین  ها«ی مهرجویی را 
دوست دارم. همچنین به فیلم »ناخدا خورشید « تقوایی 
و همچنیــن فیلم »گوزن ها«ی کیمیایی بســیار علاقه 

دارم«
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برگزاری جلسه توجیهی شیوه نامه ملاک های 
تصمیم گیری و نحوه اقدام کمیته فنی و شهرسازی

جلســه توجیهی شیوه نامه ملاک های تصمیم 
گیری و نحوه اقدام کمیته فنی و شهرســازیبا 
حضور مدیر کل امور شهرســازی شــهرداری 

مشهد  برگزار شد.
به گزارش صبح امروز، جلســه توجیهی شــیوه 
نامه ملاک های تصمیــم گیری و نحوه اقدام 
کمیته فنی و شهرسازی برابر بند یک ذیل ماده 
واحده مصوبه شماره 5.99.3348 ش مورخ 13 

خرداد ســال جاری شورای اسلامی شهر مشــهد در سالن اجتماعات منطقه 10 در خصوص 
ضرورت پاسخ به ابهامات پیش آمده و سوالات متعدد همکاران در مناطق 1۲ گانه شهری و 

دفاتر خدمات شهرسازی با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی برگزار شد.
شــایان ذکر است شیوه نامه مذکور توسط معاونت شهرسازی و معماری شهرداری مشهد به 
کلیه مناطق ابلاغ شده و از تاریخ 6 شهریور ماه سال جاری ملاک عمل پاسخگویی مناطق 

قرار گرفته است.

محرومیت زدایی هدف شورای پنجم و 
مدیریت شهری

آیین افتتاحیه بوســتان های محوری شهرداری 
منطقه دو مشــهد با حضور شهناز رمارم عضو 
هیات رییسه شورای شــهر، رمضانعلی فیضی 
رییس کمیســیون ویژه مناطق پیرامونی و کم 
برخوردار شــورا، علیرضا شهریاری نایب رییس 
کمیســیون خدمات شــهری، حجــت فرقانی 
شــهردار منطقه، معاونان و مدیران منطقه دو، 
خانواده معزز شــهدا و اعضای شورای اجتماعی 

محلات و... برگزار شد.
حجت فرقانی، شهردار منطقه دو در این مراسم بر اهمیت رسیدگی به محلات کم برخوردار 
تاکید کرد و گفت: امروز دو بوســتان محلی و یک خط انتقال آب شــرب از خام در راستای 
افزایش سرانه فضای سبز و خدمات گسترده شهری افتتاح می شود که امید است مورد توجه 

شهروندان ساکن در این محلات قرار گیرد.
در ادامه این مراســم شهناز رمارم عضو هیات رییسه شورای شهر، عنوان کرد: شورای پنجم 
می کوشــد در توزیع امکانات بین محلات عادلانه رفتار کند تا شهر به دو بخش بالای شهر 
و پایین شــهر تقسیم نشود چرا که شایسته نیست در شهر امام رئوف مناطق کم برخورداری 

وجود باشد که حتی ظاهر این محلات حکایت از نبود امکانات داشته باشد.
رمضانعلی فیضی رییس کمیسیون ویژه مناطق پیرامونی و کم برخوردار شورا نیز در این آیین 
اظهار داشــت: اکنون 3 سال و دوماه از فعالیت شورای پنجم می گذرد و طی این مدت بدون 
هرگونه شــعارزدگی 73 پارک محلی در پنج هزار هکتار در مناطق کم برخوردار افتتاح شده 

است. افتتاح این پروژه ها حکایت از توجه به عدالت محوری دارد.
در ادامه، از دو خانواده شــهید منطقه تقدیر شد و با حضور این دوخانواده، دو بوستان محلی 

افتتاح شد.

تفاهم نامه احداث سالن چند منظوره 
ورزشی قازقان، شهرستان مشهد امضا شد

طی مراســمی، تفاهم نامه احداث ســالن چند 
منظوره ورزشــی قازقان شهرستان مشهد امضا 

شد.
شهناز رمارم، عضوهیئت رئیسه شورای اسلامی 
شهر مشــهد و رییس شورای شهرستان مشهد 
در این مراســم که با حضور شهردار و فرماندار 
مشــهد، نماینده مــردم فریمــان و رضویه در 
مجلس شورای اســلامی و همچنین جمعی از 

اعضای شورای شهر و مدیران شهری برگزار شد، گفت: شورای شهر و شهرداری مشهد برای 
کاهش حاشیه نشــینی و ایجاد توازن خدمات را با قبول کردن معین اقتصادی از چهارچوب 

شهر فراتر برده است.
وی افزود: وقتی روســتاها از شکل خود خارج شــده و خدمات دریافت نکنند اهالی به ناچار 
به شــهرها مهاجرت کرده و این موضوع در کنار پایین آوردن شــان روستاییان عزیز باعث 

گسترش حاشیه نشینی در شهرهای بزرگ ازجمله مشهد می شود.
وی با بیان اینکه شهرداری ها هزاران میلیارد تومان برای کاهش حاشیه نشینی و آسیب های 
ناشــی از آن هزینه می کنند، اظهارکرد: اما شــهردار باهوش مبالغی را در روستاهای اطراف 

شهر هزینه می کند تا از ایجاد حاشیه در حاشیه کلان شهر مشهد جلوگیری شود.
رمارم ادامه داد: پذیرفتن معین اقتصادی شهرســتان مشــهد و اقداماتی از قبیل احداث جاده 
حســن آباد، ساماندهی هفتاد و پنج متری رضویه و امضا تفاهم نامه برای احداث سالن چند 
منظوره ورزشی در روســتای قازقان در راستای جلوگیری از توسعه حاشیه شهرمشهد انجام 

شده است.
شهردار مشهد به معنای واقعی جهادی و انقلابی است

در ادامه این مراسم، سیداحسان قاضی زاده هاشمی، نماینده مردم رضویه، فریمان و سرخس 
در مجلس شــورای اسلامی نیز با تقدیر از اقدامات شــهرداری مشهد، اظهارکرد: به شورای 
اسلامی شهر مشهد که شهرداری جوان و به معنای واقعی جهادی و انقلابی را انتخاب کرده 
اند تبریک می گویم.وی با بیان اینکه روحیه جهادی و انقلابی به حرف و ســخنرانی نیست 
بلکه به کاروعمل اســت، تصریح کرد: در مدت سکان داری شهردار انقلابی و شورای شهر 
مشهد شــاهد اقدامات خوبی برای توسعه شهر مشهد حتی خارج از آن بوده ایم و مردم این 
اقدامات را می بینند.قاضی زاده هاشــمی افزود: مردم، احداث جاده حسن آباد و ساماندهی و 
دو بانده کردن جاده هفتادو پنج متری رضویه را می بینند زیرا شــاهد تصادفات و فوت تعداد 
زیادی در این مسیرها بوده اند و زمان زیادی را در ترافیک سنگین این جاده ها گرفتار بودند، 

لذا قدر این خدمات را می دانند.
قاضی زاده هاشــمی خاطرنشان کرد: این اقدامات یعنی داشتن روحیه جهادی و انقلابی که 
امروز هم با امضا تفاهم نامه احداث سالن چند منظوره ورزشی که 19 روستا از آن بهره مند 

خواهند شد نمونه دیگری از این روحیه در شهردار و شورای شهر مشهد است.
نماینده مردم ســرخس، فریمان و رضویه و همچنین رئیس فراکســیون محرومیت زدایی و 
گروه های جهادی مجلس شــورای اسلامی با اشاره به اینکه یکی دیگر از مشکلات حاشیه 
شهر مشهد بحث فاضلاب کشف رود است، ادامه داد: خوشبختانه فرمانده قرارگاه ساماندهی 
کشف رود نیز شهرداری مشهد است که برای رفع مشکل فاضلاب کشف رود در حال احداث 
تصفیه خانه ای در این منطقه هســتند.وی گفت: ما نیز به عنوان نمایندگان مردم در مجلس 
شــورای اسلامی برای کمک به توســعه شهر مشــهد پیگیر اعتبارات قطار شهری و تهاتر 

مطالبات شهرداری مشهد از دولت هستیم.
روحیه جهادی و سازندگی بر شهرداری و شورای شهر مشهد حاکم است

همچنین، ســید محمد رضا هاشمی، فرماندار مشــهد نیز در ادامه این مراسم اظهارکرد: از 
اقدامات شــهرداری مشهد در ساماندهی هفتاد و پنج متر رضوی و ورود به احداث مجموعه 
ورزشــی در این منطقه تشکر می کنم.وی افزود: شــهرداری و شورای شهر مشهد به واقع 
روحیه ســازندگی و جهادی دارند که نمونه آن افتتاح 35 پروژه با اعتبار 1۲00 میلیارد تومان 

در بافت پیرامونی حرم مطهر در روز گذشته است.
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معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شــهرداری مشهد گفت: در راستای ایمن سازی خیابان 
های شــهر برای عابران پیاده و در ادامه پروژه حق تقدم عابران پیاده، 67 تقاطع شهر تا پایان 
سال ایمن سازی می شود.خلیل الله کاظمی در ابتدا با اشاره به اقدامات صورت گرفته در سال 
98 و در راستای ایمن سازی معابر برای عابران، اظهار کرد: سال گذشته با همکاری پلیس راهور 
حدود 69 نقطه شامل ۲7 تقاطع و 4۲ گذرگاه ناایمن شناسایی، رنگ آمیزی، تایل گذاری شده 
و چراغ و تابلوهای ترافیکی در این معابر نصب شد که هزینه این اقدامات بالغ بر 31 میلیارد و 
900 میلیون تومان بوده اســت.وی با بیان اینکه هرساله بیش از 50 درصد از تصادفات منجر 
به فوت، به عابران پیاده و بعد از آن موتور سواران با 30 درصد اختصاص دارد، افزود: به همین 
دلیل بحث ایمنی عابران پیاده برای مدیریت شــهری به لحاظ حفظ سرمایه های اجتماعی و 

پیشــگیری از بروز حوادث جبران ناپذیر از اهمیت بالایی برخوردار اســت.کاظمی ضمن اشاره به تاکیدات شهردار مشهد در اجرای طرح حق 
تقدم عابران پیاده بیان کرد: در چهارچوب توســعه فرهنگ شهروندی و ایجاد زیرساخت های لازم برای ایمن سازی تقاطع ها و گذرگاه های 
پرخطر، این مهم در دستورکار قرارگرفت.وی به ایمن سازی 4۲ گذرگاه عابر پیاده اشاره و اضافه کرد: گذرگاه ها به دو روش تیپ یک و تیپ 
دو، برای عبور عابران پیاده ایمن سازی می شوند که از این تعداد 1۲ گذرگاه به روش تیپ یک و 30 گذرگاه به روش تیپ دو در سال 98 اجرا 
شده است . در گذرگاه هایی که به روش تیپ یک اجرا می شوند؛ ساعت شنی و پایه فانوس عابر پیاده نصب شده و در آن ها سرعت کاه به 
شکل تایل فرش اجرا می شود. اما در تیپ دو محل عبور عابران رنگ آمیزی مثلثی شده و درمحل تابلوهای هشدار ترافیکی نصب خواهد شد.

رئیس شورای شــهر مشهد گفت: شهروندان و زائران با مقایسه وضعیت پیاده روها، 
فضاهای ســبز، ره باغ  ها و خیابان های بافت اطراف حرم مطهر رضوی از 3 ســال 
قبل تاکنون، متوجه توجه جدی مدیریت شــهری نســبت به این بافت می شــوند؛ 
تلاش های شبانه روزی برای ارتقاء و بهبود وضعیت حاکم بر بافت اطراف حرم مطهر 
امام رضا)ع( نیاز به قدرشناســی دارد و نه تخریب. به گزارش صبح امروز محمدرضا 
حیدری در مراســم افتتاح همزمان 35 پروژه شهری به تشریح رویکردهای شاخص 
و اساســی شورای پنجم شهر مشهد نســبت به بافت پیرامونی حرم مطهر رضوی 
پرداخت و تصریح کرد: نخســتین رویکرد و سیاست شورا، برگرداندن فضای زندگی 
و فعالیت به این بافت است که تحقق آن مستلزم ایجاد زیرساخت های متناسب بود 

چراکه پیشتر شرایط مناسبی از حیث امنیت، نورپردازی، فضای سبز و دیگر خدمات شهری وجود نداشت.رئیس شورای شهر 
مشهد با تقدیر از تلاش های انجام شده در بحث تامین زیرساخت ها و ارتقاء سرانه های مختلف در منطقه ثامن و بافت اطراف 

حرم مطهر، گفت: براساس آمار، در برخی زمینه ها معادل 10 سال گذشته در این فضا کار انجام شده است.
حیدری دومین تاکید شــورای پنجم برای بافت پیرامونی حرم امام رضا)ع( را احقاق حقوق ساکنان و سرمایه گذاران در اصلاح 
طرح دانســت و تصریح کرد: شورای شــهر مشهد مخالف اصلاح طرح نوسازی و بهسازی بافت پیرامونی حرم مطهر رضوی 

نیست ولی حقوق مکتسبه مردم که براساس طرح مصوب تعریف شده باید درنظر گرفته شود.

ایمن سازی 67 تقاطع تا پایان سال با اعتبار ۳2 میلیارد تومان  تلاش شبانه روزی برای بهبود بافت اطراف حرم نیازمند تقدیر است، نه تخریب

شهردار مشهد در مراسم افتتاح همزمان ۳۵ پروژه شهری در 
منطقه ثامن در راستای تحقق حرم شهر رضوی:

ما نه اهل 
حاشیه ایم نه 
کاسب حاشیه!

شهردار مشهد گفت: هدف ما خدمات رسانی 
بهتــر به زائران و تســهیل زیــارت با ایجاد 
زیرســاخت ها در بافت پیرامونی حرم مطهر 
است و بر همین اســاس پروژه » حرم شهر 
رضــوی » را با قوت و نیروی بیشــتر اجرا 

خواهیم کرد.
به گزارش صبح امــروز، محمد رضا کلائی 
امروز و در مراســم افتتاح 35 پروژه شهری 
در منطقه ثامن که با حضور فرماندارمشــهد، 
رئیس و جمعی از اعضای شــورای شــهر و 
مدیران شهری برگزار شد، افزود: از روز اول 
آغاز بکار، رویکرد ما تمرکز بر امور بوده است 

و به باور من در این زمینه موفق بوده ایم.
وی اضافه کــرد: ما در موضوع کار در ایجاد 
زیرســاخت هــا، کار در حــوزه فرهنگی و 
اجتماعی و کار در راســتای خواست مردم در 
زمانه ای که حواشــی مثل هر مانع دیگری 
در ســر راه قرار می گیرد، عملکرد مناسب و 

خوبی داشته ایم .
کلائــی با بیان اینکه ســعی کــرده ایم به 
حواشــی توجه نکرده و از کنار آن عبورکنیم، 
اظهارکرد: نگاه ما به دور از حواشی تنها کار 
و خدمات رســانی به زائران و مجاوران بوده 

است.
کلائی تصریح کرد: در موضوع بافت اطراف 
حرم مطهر هــم این قاعده را پیــاده کرده 
ایم زیرا نگاه مدیریت شــهری این بوده که 
زیرســاخت ها را تکمیل کند و فضا را برای 

بهره برداری زائران و مجاوران ایجاد کند.
شــهردار مشــهد ادامه داد: تعداد تملکی که 
اطراف حــرم مطهر انجام شــده عدد کمی 
نیســت و اگر تحلیل کنیــم و اطلاعات آن 

منتشــر شود، خواهیم دید که چه اتفاقاتی در 
این حوزه افتاده است زیرا هزینه های پروژه 
ها در بافت پیرامونی حــرم مطهر فقط اجرا 
نیست، بلکه 99 درصد تملک و یک درصد از 

آن برای اجرا است و این طبیعی است.
وی با اشــاره به اینکه برای نوســازی بافت 
پیرامونــی حرم مطهر از قبــل تلاش هایی 
شــده و همکاران ما نیز در این زمینه تلاش 
هایی داشته اند، خاطرنشان کرد: معتقدم اگر 
افــرادی که رونــد کار را پیگیری می کنند، 
منصف باشــند، عملکرد مدیریت شهری در 
بافت پیرامون مطهر طی ســه سال گذشته 
قابل دفاع اســت و از این بابت به همکارانم 

خدا قوت می گویم .
شهردار مشــهد گفت: ما چون نمی خواهیم 
وارد حاشیه شــویم، کمتر صحبت می کنیم، 
اما امــروز با صحبــت کردن مــی خواهم 
انتقاداتی را که به سکوت ما مطرح می شود، 

با بیان چند نکته جبران کنم.
پروژه ما در اطراف حرم رضوی » حرم شهر 

رضوی » و فراتر از دیوارهای حرم است
کلائی افزود: نکته اول پاســخ به این سوال 
اســت که پروژه ما در اطــراف حرم مطهر 
چیســت؟ در یک کلام می گویم پروژه حرم 
شهر رضوی! زیرا معتقدیم قلب ایران مشهد 
مقدس اســت و قلب این شــهر حرم مطهر 
حضرت رضا )ع( و رگ و پی این شــهر هم 
متصل به حرم مطهراست، لذا تنها دیوارهای 
حرم مطهر محدوده خدمات رســانی به زائر 
نیســت و به مســیرهای تشــرف و هویتی 
که ســال های ســال این زیارت و حضور را 
داشته است مرتبط می شود.شهردارمشهد با 

تاکید بر اینکه اولویت ما تحقق حرم شــهر 
رضوی است، اضافه کرد: در این راستا اجرای 
زیرساخت ها از جمله شارســتان، ره باغ ها 
و بازگشــایی معابر عمومی را در دستور کار 
قراداده ایم که امروز شــاهد افتتاح بخشی از 
آن هســتیم.وی تصریح کرد: اکنون وضعیت 
بافت پیرامونی حرم مطهر قابل مقایســه با 
گذشته نیســت، نمی دانم چرا نمی خواهند 
خدماتی که انجام شــده دیده شــود و آن را 
ببینند؟شــهردار مشــهد گفت: باز هم تاکید 
می کنم پروژه ما حرم شــهر رضوی اســت 
و در چارچوب آن ایجاد مســیرهای تشرف، 
نیازهای زائران، امکانات حمل ونقلی، تسهیل 
مســیرهای تشــرف با در نظرگرفتن حال و 

هوای تشرف مورد توجه قرار خواهد داشت.
کلائی افزود: ســوال این است، آیا ما شدت 
و همتی را که در اجــرای پروژه ها در بافت 
پیرامونی حرم مطهر داشته ایم ادامه خواهیم 
داد؟ بله این اقدامات بســیار بیشــتر و بهتر 

خواهد بود.
شــهردار مشهد با بیان اینکه خیلی از فعالیت 
ها در پروژه » حرم شهر رضوی » در منظومه 
ای قرارگرفتــه که آثار آن را تا چند ماه آینده 
خواهیم دید، اظهارکرد: پروژه بازار سرشور و 
امتداد آن تا بازار فرش و اتصال آن به حمام 
مهدی قولی بیک و باب الهادی چیزی نیست 
که اکنون دیده شود اما زحمت بسیاری برای 

آن کشیده شده است.
کلائــی ادامــه داد: معتقدم که بســیاری از 
اتفاقــات پیرامون حرم مطهــر ذیل پروژه » 
حرم شــهر رضوی » در ماه های آینده دیده 
خواهد شــد که موجب افتخار خدمت رسانی 

به زائران و مجاوران حضرت رضا )ع( خواهد 
بود.

وی تاکیــد کرد: ما اهل حاشــیه نبوده ایم و 
نیســتیم و کاسب حاشیه هم نیستیم ، ما می 
دانیم چه باید بکنیم و می دانیم چه کاری را 

داریم انجام می دهیم .
کلائی با بیان اینکه ما منکر این نیستیم که 
ضعف وجود دارد، خاطرنشان کرد: منکر این 
نیســتیم که انتقاداتی به اتفاقاتی که می افتد 
وجود دارد، ولی می دانیــم چه کاری داریم 
انجام می دهیم و روی آن پای مردی داریم، 
حال هر فردی بیاید و خدشــه ای به آن وارد 
کند، »عرض خود مــی برد و زحمت ما می 

دارد.«
شهردار مشــهد گفت: به هرحال ما پروژه » 
حرم شــهر رضوی » که پروژه هسته اصلی 
هویتی شهر مشــهد در ایجاد زیرساخت ها 
برای خدمت به زائــران و مجاوران حضرت 
رضا )ع( است را با قوت کامل و با قدرت بالا 
و انشــالله به گونه ای که نتایج آن در آینده 
نزدیک دیده شــود پیش خواهیم برد و روی 

آن مصمم هستیم.
وی افزود: اینکه انتظار وجود داشــته باشــد 
که ما وارد این حاشــیه ها شویم، نقطه مرگ 
خدمات رسانی ما است و معتقدیم چه ایجاد 
حاشــیه و چه ورود به حاشیه مرگ خدمات 
رسانی ما خواهد بود، چون کار برای ما اصل 
اســت پس محکم و مقتدر در مسیر خدمات 
رســانی به زائران و مجاوران پیش می رویم 
و هر فردی را که ســینه سپرکرده و در این 

مسیرحرکت کند حمایت خواهیم کرد.
شــهردار مشــهد اضافه کرد: در تحقق این 

موضوع عناصر مختلف دســت به دست هم 
داده اند، اعضای شــورای شــهر، فرماندار، 
دســتگاه قضائی و شخص رئیس دادگستری 
صد ها برابر آنچه وظیفه شــان است کمک 

کرده اند که از آنها تشکر می کنم.
کلائی ادامه داد: از نمایندگان مردم مشــهد 
در مجلس شورای اسلامی که یک تنه برای 
احقاق حقوق این شهر در بافت پیرامونی حرم 
مطهر ایستادگی کرده اند نیز تشکر می کنم.
شهردار مشــهد با اشاره به اینکه ما اصلا در 
این مسیر تنها نیستیم، گفت: اگر بزرگوارانی 
فکر می کنند ما در این مســیر تنها هستیم، 

می گویم ما اصلا تنها نیستیم.
تمام عناصر اصلی اســتان در اجرای پروژه » 
حرم شهر رضوی » همگام و هم نظر هستند
وی افزود: پروژه ای است به نام » حرم شهر 
رضوی » که عناصر اصلی در اســتان و ذی 
نفعان خدمت رسانی نیز در این مسیر همگام 
و هم نظر هستند، تولیت آستان قدس رضوی 
از ایــن موضوع حمایت می کنند و بارها هم 
اعلام کرده اند که محدوده خدمات رســانی 
آســتان قدس رضوی را دیوارهای حرم نمی 
دانند بلکه این محدوده شــامل پیرامون حرم 
مطهر و شهر مشــهد نیز هست، مقام معظم 
رهبری هم در حکمشــان اشــاره کردند و 

تولیت به این موضوع بارها اشاره داشته اند.
وی ادامه داد: معتقدیــم که هم زمینه آماده 
است، هم عظم ما جزم است و هم همدل و 
هم نظر هستیم، اختلاف نظرها بسیار جزئی 
و طبیعی اســت، با این حال امیدواریم همین 
اختلاف کوچک نیز کمتر شــود تا کار را به 

خوبی به پیش ببریم.

معــاون گردشــگری اداره کل میــراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
خراســان رضوی گفت: »دســتورالعمل 
جدید بسته حمایتی بخش گردشگری به 
این اداره کل ابلاغ شــده است و فعالان 
گردشــگری درباره نحــوه ثبت نام برای 
دریافت این تســهیلات بانکــی باید هر 
چه سریع تر در ســامانه های راهنمایان 
گردشــگری و دفاتر خدمات مسافرتی و 
گردشگری به نشانی ta.mcth.ir  و سایر 

واحدها در سامانه تاسیسات گردشگری موسوم به جانا به نشانی myst.mcth.ir مراجعه و ثبت نام کنند.«
به گزارش صبح امروز یوســف بیدخوری با اعلام این خبر افزود: این تسهیلات شامل تمامی افرادی است 
که پروانه بهره برداری یا مجوز فعالیت از اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی خراسان 

رضوی دارند.«
او ادامه داد: »این تســهیلات بر خلاف تســهیلات قبلی بیشــتر با نگاه بنگاه محوری بوده و هر یک از 
تاسیســات گردشگری و یا افراد فعال در هتل ها، هتل آپارتمان ها، مهمانپذیران، اقامتگاه های بوم گردی، 
خانه مســافرها، مجتمع های گردشگری، رستوران بین راهی، ســفره خانه سنتی، دفاتر خدمات مسافرتی، 
شــرکت های حمل و نقل گردشگری، راهنمایان گردشگری، شــرکت های عامل تطبیق کیفیت خدمات 

گردشگری، ارزیابان وموسسات آموزش گردشگری را شامل می شود.«
بیدخــوری تصریح کرد: »بــه هر بنگاه یا افراد مشــمول مبلغ 160 میلیون تا 9 میلیارد ریال تســهیلات 

اختصاص خواهد یافت.«
وی گفت: »نرخ ســود این وام 1۲ درصد با دوره تنفس 6 ماهه اســت البته فعالان و کســب و کارهای 

گردشگری که قبلا مبالغی دریافت کرده اند می توانند مابه التفاوت آن را دریافت کنند.«
معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراســان رضوی درباره میزان 
تسهیلات پرداختی به هر یک از این بنگاه ها یا فعالان گردشگری اظهار کرد: » به هتل ها، هتل آپارتمان ها، 
مهمانپذیرها و مراکز اقامتی سنتی تا سقف 9 میلیارد ریال، دفاتر خدمات مسافرتی بین یک میلیارد و 500 
میلیون تا ســه میلیارد ریال و همچنین به راهنمایان گردشــگری ۲00 میلیون ریال تسهیلات بانکی تعلق 

می گیرد.«
او ادامه داد: میزان تســهیلات در نظر گرفته شده برای اقامتگاه های بوم گردی از 800 میلیون ریال تا دو 
میلیارد ریال در نظر گرفته شــده است.«بیدخوری گفت: هم چنین برای  سفره خانه های سنتی، واحدهای 
پذیرایی بین راهی و مجتمع های گردشــگری از یک میلیارد ریال تا 3میلیارد و 500 میلیون ریال پرداخت 
خواهد شــد.«او تصریح کرد: »برای شــرکت های حمل ونقل 800 میلیون ریال، موسســات آموزشی 600 
میلیون ریال شــرکت های عامل تطبیــق 50 میلیون ریال، ارزیابان و عوامل تطبیــق 160 میلیون ریال 

تسهیلات پرداخت خواهد شد.«

شــهردارمنطقه ثامن گفت: درحال حاضر 
پنج مســجد با مساحت 4700 مترمربع در 
بافت پیرامون حرم مطهر درحال ســاخت 
اســت که از افتخارات مدیریت شــهری 

است.
به گزارش صبح امروز سیدمصطفی نعمتی 
امروز در مراسم افتتاح 35 پروژه شهری در 
بافت پیرامون حرم مطهر و منطقه ثامن که 
با حضور شهردار و فرماندار مشهد، رییس 
و جمعی از اعضای شورای شهر و مدیران 

شــهری برگزار شــد افزود: امروز شاهد افتتاح 35 پروژه در حوزه معابر اصلی، ایجاد فضاهای سبز، ره باغ و 
مجموع ورزشی با اعتباری بالغ بر 1۲00 میلیارد تومان هستیم.

وی اضافه کرد: ســه ســال پیش که شــهرداری را تحویل گرفتیم بافت اطراف حــرم از جمله ره باغ ها 
از آشــفتگی برخوردار بود لذا ایجاد زیرســاخت ها و تکمیل ره باغ ها و مســیرهای تشرف در دستور کار 

قرارگرفت.
نعمتی تصریح کرد: امروز شاهد افتتاح بخشی از شارستان رضوی حدفاصل خیابان شیرازی تا تپل محله به 
طول 1500 مترو عرض 55 متر درمســاحت 55 هزار مترمربع آنهم در مرکز شهر و 150 متری حرم مطهر 

هستیم که با هزینه سنگینی برای تملک اجرا شده است.
وی با بیان اینکه 40۲ پلاک در مسیر اجرای پروژه شارستان رضوی از خیابان شیرازی تا طبرسی قراردارد، 

اظهارکرد: از این تعداد تا کنون 394 پلاک تملک شده و تنها 8 پلاک باقی مانده است.
نعمتی ادامه داد: در حال حاضر نیز بخش دیگری از شارستان رضوی از تپل محله تا خیابان طبرسی درحال 

احداث است که ظرف دو ماه آینده آماده بهره برداری خواهد شد.
شــهردار منطقه ثامن با اشــاره به اینکه با بهره برداری از این بخش از شارستان رضوی، حلقه ارتباطی از 
17 شــهریور تا طبرسی کامل می شــود، گفت: در مجموع سعی کرده ایم در این دوره با تغییر نگاه اجرای 

زیرساخت ها از جمله فضاهای سبز، خانه های تاریخی و معابر اصلی مورد توجه قرار گیرد.
وی افزود: درحال حاضر پنج مســجد با مســاحت 4700 مترمربع در بافت پیرامونــی حرم مطهر در حال 
ســاخت است که این موضوع از افتخارات مدیریت شهری است که امیدواریم ظرف چند ماه آینده به بهره 

برداری برسد.
نعمتی با بیان اینکه به زودی مجموعه معوض مســاجد امام صادق)ع( و هفت درب در اختیار نمازگزاران، 
زائــران و مجاوران بارگاه منور رضوی قــرار خواهد گرفت، اظهار کرد: این پروژه کــه با زیربنایی بالغ بر 
1600متر مربع در حاشــیه بلوار رضوان )رضوان 10( واقع شــده دارای شبستان آقایان و بانوان، خانه عالم 
و خانه خادم، و 4 دربند واحد تجاری در طبقه همکف می باشــد و کلیه تاسیســات و امکانات رفاهی جهت 
استفاده همه اقشار ازجمله افراد کهنسال،جانبازان و توانیابان در آن پیش بینی شده است و هم اکنون بیش 

از 90 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
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انتقاد شمسایی به نامه نگاری ها برای تعویق لیگ فوتسال:

آقای مدیری که تیمت آماده نیست انصراف بده
سرمربی تیم فوتسال گیتی پسند اصفهان 
گفــت: تمام مســابقات مختلــف در دنیا 
بدون حضور تماشــاگر و بــا رعایت کلیه 
پروتکل های بهداشــتی در حال برگزاری 
است فقط تکلیف فوتسال مشخص نیست.
وحید شمســایی در گفت وگــو با خبرنگار 
ورزشــی خبرگزاری فارس ، در واکنش به 
صحبت های مطرح شده  بعضی از مدیران 
باشگاه   ها برای شــروع لیگ برترفوتسال 
در اردیبهشــت 1400 اظهار داشــت: من 
نمی دانم این چه صحبت هایی اســت که 
بعضی از مدیران باشگاه ها مطرح می کنند. 
تمام دنیا با ویروس کرونا درگیر هستند و 
شرایط بگونه ای شــده که همه دنیا سعی 

کرده اند با آن کنار بیایند.
وی افزود:  تمام مســابقات مختلف در دنیا 
بدون حضور تماشــاگر و بــا رعایت کلیه 
پروتکل های بهداشــتی در حال برگزاری 

است. البته کشــور ما هم مستثنی از این 
موضوع نیســت و می دانیم که والیبال دور 
اول آن برگزار شد، هندبال هم همین طور. 
فقط تنها رشــته ای که وضعیت مشخصی 
ندارد فوتسال است که متأسفانه مشخص 
نیســت چه زمانی سازمان لیگ تصمیم به 

برگزاری مسابقات را دارد.
گیتی پســند  فوتســال  تیــم  ســرمربی 
گفت:متأســفم بــرای مدیرانــی که دایه 
مهربان تر از مادر شده اند و به خاطر اینکه 
تیم شان شــرایط لازم و مشکلاتی برای 
حضور در لیگ را دارد، ســعی می کنند با 
بقیه مدیران عامل باشگاه ها تماس بگیرند 
که بازی های لیگ به تأخیر بیفتد.اگر قرار 
بود که لیگ برگزار نشود چرا سازمان لیگ 
اعلام کرد که باشــگاه ها کار خود را آغاز 

کنند و لیگ از اول آبان برگزار می شود؟
وی تاکید کرد: درســت اســت شــرایط 

کرونا کمی ســخت تر از قبل شده اما مثل 
ســایر کشــورها می توانیم با رعایت کلیه 
برگزار  را  لیــگ  بهداشــتی  پروتکل های 
کنیم.باشگاه های خصوصی مثل فرش آراء، 
گیتی پسند، کراپ، سن ایچ ساوه و.... همه 
با هزینه های شخصی، هتل برای بازیکنان 
هزینه های  بازیکنان،  رفت وآمد  غیربومی، 
تست پی ســی آر کرونا و... برای حضوری 
قدرتمند در لیگ کار خود را شروع کردند.

وی افزود: رونالدو به ویروس کرونا مبتلا 
شد آیا بازی یوونتوس و بارسلونا به تعویق 
افتاد؟ چرا بعضی از مدیران فکر نمی کنند 
که باشــگاه های دیگر که بــا هزینه های 
شخصی در فوتسال سرمایه گذاری کرده اند 
از ادامه حضور انصــراف می دهند؟ وقتی 
که یک مدیر تیم شرایط لازم برای حضور 
در لیگ ندارد تیمش انصراف دهد نه اینکه 
بیاید برای دیگــران تصمیم گیری کند و 

از آنها بخواهد که لیگ را در اردیبهشــت 
1400 برگزار شود.

شمســایی تصریح کرد: این مدیر شــاید 
مشــکل نداشته باشــد اما باشــگاه های 
خصوصــی هزینه های زیــادی کردند تا 
تیم شــان را در این مدت آماده لیگ کنند. 
مــن موضوع خودم نیســت و بارها اعلام 
کردم که درآمدم از فوتســال نیست فقط 
به عشــق فوتسال آمده ام و تا شرایط مهیا 
نباشد حاضر نیســتم در تیمی حضور پیدا 
کنم مثل دو فصل گذشــته که در فوتسال 

نبودم.
شمســایی افزود: وقتی شرایط فوتسال در 
حال رونق است یک مدیر نباید با تحریک 
لیگ  بازی های  تعویق  درخواست  دیگران 
را بدهــد. آرش جابری فردی ورزشــی و 
مدیری توانمند اســت. وی که به عنوان 
دبیر و سرپرست ســازمان لیگ است باید 

تکلیف برگزاری مســابقات را مشــخص 
کند.اگــر تصمیم به برگزاری لیگ اســت 
مــا بمانیم و اگر نمی شــود عطایش را به 
لقایــش بدهیم.این نمی شــود مدیران ما 
در خانــه تصمیم گیری و نامه نگاری کنند. 
همه باید در این شــرایط سخت کرونا به 
همدیگر کمک کنیم تا این روزها را پشت 

سر بگذاریم.
وی همچنین در مورد شرایط تیم فوتسال 
گیتی پســند افزود: شرایط خوبی داریم بعد 
از اعلام سازمان لیگ تمرینات خود را آغاز 
کردیم و بــا برنامه و هدفمندی و 35 روز 
تمرینات منظم توانستیم به شرایط ایده ال 
خود برسیم. در این مدت دو بازی دوستانه 
با حفاری یک بازی با ســن ایچ ســاوه و 
یک بازی با گل گهر ســیرجان داشتیم و 
توانســتیم بازیکنانم را محک خوبی جدی 

بزنم.

»ورزشی زدایی« وزارت ورزش از استقلال و پرسپولیس

از دندانپزشک و هتل دار تا حراستی!
انتخاب های چند سال اخیر وزارت ورزش برای مدیریت استقلال و پرسپولیس بیشتر 
از آنکه از بین اهالی فوتبال و پیشکسوتان این دو باشگاه باشد، از صنف های مختلف 

غیرورزشی بوده است.
به گزارش مهر، انتخاب مدیرعامل جدید باشگاه پرسپولیس پرونده »ورزشی زدایی« 
در مدیریــت دو تیــم پرطرفدار تهران را تکمیل تر از قبل کــرد و باید دید ثمره این 
انتخاب که بازهم از دل مدیران وزارت ورزش اســت برای باشگاه سرخ پایتخت چه 
خواهد بود.اســتقلال و پرسپولیس که در ســالهای اخیر با بی ثباتی مدیریتی مواجه 
بوده اند و نتوانسته اند ساختار درستی برای حرکت به سمت حرفه ای شدن ایجاد کنند، 
مدیرانی را بالای ســر خود دیده اند که یا از کارمنــدان وزارت ورزش بوده اند و یا از 

دوستان و نزدیکان وزیر ورزش.
در استقلال اعضای هیأت مدیره و سرپرست مدیرعاملی این باشگاه در سالهای اخیر 
قبل از آنکه وارد فوتبال شــوند کارخانه دار و هتل دار بوده اند و یا شغل هایی داشته اند 
که خیلی به ورزش ارتباط نداشــته اســت. آنها که پول داشــته اند و برای رسیدن به 
شــهرت وارد فوتبال شــدند و با گرفتن عکس های پرتعداد با ورزشکاران به خواسته 
شأن رسیدند.در پرســپولیس هم اوضاع بهتر از رقیب سنتی نبوده و مدیرانی انتخاب 
شــده اند که یا کارمند وزارت ورزش بوده اند یا از دوستان مسعود سلطانی فر. البته از 
میان مدیران پرسپولیس تنها محمدحسن انصاریفرد پیشکسوت این تیم بوده و عرب 
و رســول پناه کارمند حراست وزارت ورزش و دوست وزیر بودند و به مدیریت باشگاه 

رسیدند.
حالا یک حراســتی دیگر به عنوان مدیرعامل باشگاه پرسپولیس انتخاب شده است. 
جعفر سمیعی در شرایطی به عنوان مدیرعامل باشگاه پرسپولیس انتخاب شد که هیچ 
سابقه ورزشی ندارد و در اکثر مسئولیت هایی که داشته عنوان »حراست« کنارش بوده 
است.مشــخص نیست وزارت ورزش با کدام برنامه و استراتژی یک حراستی دیگر را 
به عنوان مدیرعامل باشگاه پرســپولیس انتخاب کرده است. اگر قرار بود حراستی ها 
اوضاع باشــگاه پرسپولیس را درست کنند و با فساد و باندبازی مبارزه کنند باید پیش 

از این ایرج عرب این کار را انجام می داد!

پنجره نقل و انتقالات استقلال تا روز 
سه شنبه باز می شود

با اعلام رییس هیات مدیره باشگاه استقلال، پنجره نقل و انتقالات این باشگاه تا روز 
سه شنبه باز خواهد شد.

به گزارش ایســنا، روز گذشته، باشگاه اســتقلال اعلام کرد که مطالبات وینفرد شفر، 
باشگاه پاختاکور و سرور جپارف پرداخت شده است و مشکلی از بابت باز شدن پنجره 

نقل و انتقالات این باشگاه وجود نخواهد داشت.
طبق اعلام اســماعیل خلیل زاده رئیس هیات مدیره باشــگاه اســتقلال،  با توجه به 
تعطیلی روزهای شنبه و یک شنبه فیفا، پنجره نقل و انتقالات استقلال روز دوشنبه یا 

سه شنبه باز می شود تا مشکل ثبت قرارداد بازیکنان و کادر فنی برطرف شود.
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محمدرضا زارع برزشی
طــرح بهســازی و نوســازی بافــت پیرامــون حــرم مطهــر 

)ع(  رضــا  امــام  با حضــرت 
افزون بر ۲0 سال سابقه، در جدال بین 
دستگاه های حاکمیتی و محلی و عدم 
تفویــض اختیارات اســتانی همچنان 
ســرگردان است.مشــهدالرضا )ع( به 
خاطر وجود مضجع شــریف رضوی، 
پایگاه شــیعیان و نقطــه کانونی در 

جهان اسلام اســت که همه ساله پذیرای بیش از 35 میلیون زائر 
داخلی و خارجی اســت و همواره سعی بر آن بوده بهترین شرایط 

برای حضور زائران و مجاوران این بارگاه منور فراهم شود.
در این راستا طرح بهســازی و نوسازی بافت پیرامون حرم مطهر 
حضــرت امام رضا )ع( در خرداد ماه ســال 1374 در کمیســیون 
ماده پنج قانون شــهرداری به تصویب رســید و در ســال 1377 
مــورد بازنگری قرار گرفت و فروردین ســال 1378 الگوی طرح 
به تصویب کمیســیون ماده پنج رســید اما طرحی که قرار بود 10 
ساله به پایان برسد، پس از گذشت بیش از بیست سال چندین بار 

دستخوش تغییر شده و کماکان ناتمام است.
طبق مصوبه 19 تیر ماه سال 96 شورای عالی معماری و شهرسازی 
بــه منظور جلوگیری از تداوم اقدامات مخالف با حفاظت از حیثیت 
مــکان و ارزش های ملموس و ناملموس بافت تاریخی - فرهنگی 
پیرامون حرم مطهر رضوی، از آن تاریخ طرح نوســازی و بهسازی 
حرم مطهر رضوی مصوب سال 1387 لغو و اجرای آن متوقف شد.
با این حال آبان ماه سال گذشــته استاندار خراسان رضوی اعلام 
کرد که نقشــه راه بازسازی بافت پیرامون حرم مطهر رضوی مورد 
توافق وزارت راه و شهرسازی و شهرداری مشهد قرار گرفته  است؛ 
قرار بود وزارت راه و شهرســازی و شــهرداری مشهد به صورت 
مشــترک تا پایان ســال )1398( نســبت به تهیه طرح تفصیلی 
جدید بــا در نظر گرفتن مبانی شهرســازی و دغدغه های موجود 
در بافــت پیرامون حــرم مطهر رضوی اقدام و آن را در شــورای 
عالی شهرســازی و معماری به تصویب برسانند اما شورای عالی 

شهرسازی خود به صورت مستقیم به این موضوع ورود کرد.
این اقدام اعتراض شــهردار و اعضای شورای اسلامی شهر مشهد 
را در پی داشــت به طوری که همچنان پس از گذشت بیش از ۲0 
ســال از تصویب اولین طرح، هنوز طرح نهایی برای نوسازی این 
بافت وجود ندارد و ســرمایه گذاران و ســاکنان آن در بلاتکلیفی 
هستند، کشمکش بر سر واگذاری و تفویض اختیارات در خصوص 

بازنگری طرح به استان نیز ادامه دارد.
در ادامــه به نقطه نظرات مدیران اســتانی در خصوص طرح می 

پردازیم و سپس سوالات اصلی طرح عنوان خواهد گردید.
اســتانداری مخالف بلاتکلیفی ۲0 ســاله طرح های نوسازی بافت 

ثامن
اســتاندار خراســان رضوی با بیــان اینکه ۲0 ســال بلاتکلیفی 
طرح های مربــوط به بافت پیرامون حرم مطهر رضوی قابل قبول 
نیســت افزودند که 400 طرح بافــت پیرامون حرم مطهر رضوی 
با ســرمایه گذاری 500 هزار میلیارد ریالــی بخش خصوصی که 
دســت کم برای 10 هزار نفر شــغل ایجاد می کند، فقط به خاطر 
اختلاف بین وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
و شورای عالی شهرســازی و معماری معطل مانده است، در این 
طرح 400 شرکت یا موسســه مجوزهایی در طول زمان براساس 
مشــاوره های قبلی پروژه گرفتند و دارای حقوق مکتسبه ای شدند 

اما اجرای پروژه ها متوقف شده است.
استاندار خراسان رضوی ادامه داد: درباره پروژه های مربوط به بافت 
پیرامون حرم مطهر رضوی چندین مرتبه با وزیر راه و شهرســازی 
صحبت کردم و وی در انتظار تصمیم شــورای عالی شهرسازی و 
معماری است که سالی یک بار نشست برگزار می کند. همه نظرات 
افراد مرتبط با این پروژه ها و اطلاعات مربوط به آنها گردآوری شده 
و نظر آســتان قدس رضوی نیز در این زمینه لحاظ و صورتجلسه 
شده است و حقوق مکتسبه نیز احصا گردیده است، دادگستری نیز 
به سبب شکایات مردم نســبت به طرح ثامن، استانداری را تحت 
فشار قرار داده و اگر به زودی درباره پروژه های اطراف حرم مطهر 
رضوی تصمیم گیری نشــود یک بحران اقتصادی و اجتماعی به 

وجود می آید.
فرار سرمایه گذاران به دلیل طرح های بلاتکلیف شورای عالی 

شهرسازی 
معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری خراســان رضوی 
نیــز با انتقاد از وضعیت پروژه هــای بلاتکلیف بافت پیرامون حرم 
مطهــر رضوی اذعان داشــت که این بافــت بهترین مکان برای 
سرمایه گذاری و توسعه است اما سرمایه گذاران به سبب طرح های 
بلاتکلیف شورای عالی شهرسازی و معماری از این منطقه فراری 

شده اند.
 علی رسولیان افزود: 1۲ سرمایه گذار خارجی برای سرمایه گذاری 
در بافت پیرامون حرم مطهر رضوی اعلام آمادگی کرده اند که اگر 
فعالیت خود را شروع کنند، این استان در جذب سرمایه گذار خارجی 

رتبه بسیار خوبی در کشور به دست می آورد.
شورای شهر مشهد موافق تشکیل شورای راهبردی طرح 

نوسازی بافت پیرامون حرم رضوی در استان 
رییس شورای اسلامی شهر مشهد نیز با اشاره به صحبت روزهای 
اخیر وزیر مســکن، راه و شهرســازی در خصوص نادیده گرفتن 
فرمان رهبری در موضوع بافت پیرامون حرم مطهر رضوی، گفت: 
مخاطب این موضوع خود دستگاه راه و شهرسازی در ادوار گذشته 
اســت، در تهیه و طول اجرای طرح چرا تخلف کردید؟ چرا آقای 
وزیر فرافکنــی می کند؟ رهبری توصیه کرده انــد از حقوق مردم 
مراقبت شــود و شورای شهر مشــهد هم می خواهد حقوق مردم 

حفظ شود.
محمدرضا حیدری ادامه داد: ما هم معتقدیم طرح قبلی هویت حرم 
مطهر رضوی را برهم زده اما حقوق مردم باید در نظر گرفته شود، 
مســیری که شورای عالی شهرســازی طی می کند خلاف قانون 
است و مشکلات عدیده ای ایجاد خواهد کرد. شورای راهبردی این 
طرح باید در مرکز اســتان تشکیل شود و با حفظ همه دغدغه ها و 

نگرانی ها این طرح به سرانجام برسد.
از نظر شورای شهر مشهد، اصلاح طرح باید تحقق پذیر 

باشد
رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر مشهد 
نیز در این باره گفت: هر طرحی، متناســب با بستر زمانی، نیازمند 
اصلاح و تغییر است، طرح نوسازی و بهسازی بافت پیرامونی حرم 
مطهر رضوی نیز از این قائده مستثنی نیست اما اصلاح باید جامع، 
همه نگر و تحقق پذیر باشــد تا حداقل تبعــات و حداکثر منافع را 

برای عموم درپی داشته باشد.
محمد هادی مهدی نیا افزود: بافــت پیرامونی حرم مطهر رضوی 
جایگاهــی فرامنطقــه ای دارد و تصمیمات ایــن بافت هم اثرات 
فراشهری خواهد داشت، باید تعامل مثبت و سازنده بین این حوزه 
و نهادهای تصمیم گیری ملی برقرار شود. مدیریت شهری، وزارت 
راه و شهرسازی، مشاور و  همه دستگاه های مرتبط باید به تسریع 
در پیشــرفت طرح کمک کنند، صلاح نیســت این طرح ۲0 سال 

دیگر هم به طول انجامد.
نهادهای خراسان رضوی صالح تر از نهادهای تهران در 

تصمیم گیری برای بافت
شهردار مشــهد نیز در خصوص پروژه نوسازی بافت اطراف حرم 
مطهر رضوی گفت: در پروژه نوســازی این بافت با کندی سرعت 
روبرو هســتیم، این پروژه ذینفعان متعدد داشته و هماهنگی بین 

عناصر تصمیم گیر ضروری است.
محمدرضا کلایی افزود: بافت پیرامون حرم نباید کارگاه ساختمانی 
باشــد، لذا با این رویکرد ورود و پروژه های خدماتی آن را اجرایی 
کرده ایــم. همچنین دیوان عدالت اداری نیز در این خصوص ورود 
کرده  اســت و وزارت راه و شهرسازی هم متعهد شده بود تا پایان 
ســال 98 طرح را ارائه دهد که عملیاتی نشد، به هر حال ما مرجع 
تصمیم گیری نیســتیم اما اقدامات خــود را برای زائران انجام می 
دهیــم. ۲90 پــروژه در اطراف حرم مطهر رضــوی درگیر حقوق 
مکتســبه هستند، نهادهای خراسان رضوی را صالح تر و عاقل تر از 
نهادهای تهران در زمینه تصمیم گیری برای بافت پیرامون حرم و 
پروژه توس می دانم لذا باید اختیار به استان خراسان رضوی واگذار 
شود، چرا باید کسانی در خصوص توس نظر دهند که هیچ آشنایی 
با آن ندارند؟شــهردار مشــهد گفت: در مقابل بزرگوارانی که فقط 
خودکارشان کار می کند و نامه نگاری می کنند تا خود را مطرح و با 
اغراض نفسانی در کار دیگران خلل ایجاد کنند سکوت می کنیم و 
کار خود را انجام می دهیم. اهل متهم کردن و نامه نگاری نیســتیم 
و نمی خواهیم به همدلی موجود در این شهر لطمه ای وارد شود اما 
در بهبود بافت پیرامون حرم مطهر رضوی مصمم هســتیم و همه 

ذی نفعان را پای کار خواهیم آورد. 
مجادله بین وزارت راه و شهرسازی و شهرداری مشهد ادامه 

دارد 
در جلســه علنی شورای اسلامی شهر مشهد در روز ۲7 خرداد ماه 
امسال، طرح پیگیری روند قانونی اعمال تغییرات و اصلاحات لازم 
در طرح نوســازی و بهســازی بافت پیرامون حرم مطهر رضوی 
به تصویب رســید.به گفته محسن حســینی پویا رییس کمیسیون 
حقوقی شــورای اسلامی شهر مشــهد، این تغییرات باید از طریق 
مدیریت اســتان و کمیسیون ماده پنج پیگیری شود ولی در تهران 
و با تمرکز در مرکز این موضوع پیگیری می شود، لذا اگر دیر اقدام 

کنیم قفل دیگری بر قفل های پیشین زده می شود.
ایشــان افزودند: ۲ قطــاع از 4 قطاع طرح قبلی نوســازی بافت 

پیرامونی حرم مطهر رضوی باید توســط وزارت راه و شهرسازی و 
۲ قطاع دیگرُ توسط شهرداری اجرا می شد اما هم اینک با فرافکنی 
توپ را به زمین شهرداری می اندازند و می خواهند دوباره کار را بر 
عهده بگیرند که ممکن اســت این اشتباه دوباره تکرار شود. همه 
چیز باید در مدار قانون رســیدگی شــود، مقام صالح برای اصلاح 
طرح نوســازی بافت پیرامونی حرم مطهر رضوی، کمیسیون ماده 
پنج است و شورای عالی شهرسازی صلاحیت ورود به این موضوع 

را ندارد.
متهم کردن سرمایه گذاران

نگاه به ســرمایه گذاری، ســرمایه داری و کارآفرینی از دیرباز با 
اهداف متفاوتی صورت گرفته است و حتی عده ای در سالیان اخیر 
به صورت فرضی ســرمایه داری را جــرم می دانند و با آن مخالف 
هستند و معمولا در طرح ها هرچه فریاد دارند بر سر آنها می کشند، 
در حالی که اگر تخلفی در کار سرمایه گذاران طرح نباشد اتفاقا باید 
از آنها بــه عنوان بازوان اصلی اجرای طرح های اقتصادی یاد کرد 
و طبیعتا اگر ســرمایه ای وجود نداشته باشد کارآفرینی نیز صورت 

نخواهد گرفت.
در طرح بافت اطراف حرم نیز تقریبا همین نگاه گسترش پیدا کرده 
و اکنون که طرح سالیان دراز است که متوقف و یا با سرعت کمی 
در حال اجراســت، انگشت اتهام به سوی ســرمایه گذاران نشانه 
رفته است. در این خصوص اگر طبیعتا سرمایه گذاری تخلفی انجام 
داده و یا با اســتفاده از رانت برای خود تســهیلاتی بوجود آورده 
باید به شــدت با او برخورد کرد و اگر تا کنون این برخورد صورت 
نگرفته نشان پیکان سهل انگاری به سوی نهادهای نظارتی است 

که اقدامی انجام نداده است.
اما در این خصوص چند سوال مهم مطرح است:

نخست اینکه عده ای ســرمایه گذاران را به ساخت و ساز طبقات 
زیاد بــدون مجوز و یا احداث بیش از حــد کاربری تجاری متهم 
می-کنند، مگر سرمایه گذار مسئول صدور مجوز بوده است؟ قطعا 
این مجوزها از سوی شــهرداری منطقه ثامن صادر شده اند و اگر 
تخلفی در این خصوص انجام شده باید از شهردار منطقه ثامن در 

این خصوص تحقیقات به عمل آورده شود.
ثانیا اتهــام تملک زمین از مــردم با مبلغ ناچیز به ســرمایه گذار 
وارد شده اســت درصورتیکه در این طرح تمامی املاک از طریق 
شهرداری منطقه ثامن به سرمایه گذاران واگذار شده و اگر تخلفاتی 
مانند خرید مال غیر اتفاق افتاده طبیعتا باید از مسئولین شهرداری 
منطقه ثامن جویا شــد که اتفاقا به هیــچ عنوان در این خصوص 
پاسخگو نیســتند.و در آخر به نظر می رســد اگر خودمان را جای 
سرمایه گذاری بگذاریم که مسلما سرمایه خود را برای کسب سود 
در طرح هایی این چنین صرف می نمایند، اما در حال حاضر درگیر 
پروژه ای شــده است که بیست ســال به درازا کشیده و سر انجام 
نامعلومــی نیز دارد در حالیکه ارزش پــول روز به روز رو به افول 
است، دست از قضاوت یکطرفه برداشته و کمی هم به قشر سرمایه 
داری حق بدهیم که به جای صرف سرمایه در صادرات و واردات و 

خرید و فروش، به فکر آبادانی پروژه های شهری هستند.
تغییرات گسترده در طرح موجود امکان پذیر نیست

پس از این اتفاقات وزارت راه و شهرسازی در حال ایجاد تغییرات 
اساسی در طرح برای لاپوشانی کم کاری های سال های اخیر خود 

اســت که در این خصوص چند موضوع مهم نادیده گرفته شــده 
است.

اول اینکه تهرانی  ها خواســتار تغییر گسترده طرح هستند در حالی 
که طــرح مذکور با نگاه به صحن ها و رواق های حرم مطهر چیده 
شــده و هر گونه تغییر در شارستان ها و ره باغ ها باعث بهم خوردن 

این پازل شده و نظم موجود را نیز برهم می زند.
دوم اینکه حذف شارستان ها که خود به پارکینگ های اطراف حرم 
هم تبدیل شــده در دراز مدت که زیرگذر حرم مطهر بسته خواهد 
شد باعث ترافیک در این منطقه شده و قائدتا حذف شارستان یعنی 

اضافه کردن بار ترافیکی بیشتر به این منطقه.
ســوم اینکه تغییرات گسترده باعث توقف بیش از حد و طولانی تر 
شــدن اتمام طرح می شــود، طبیعتا اکر اصلاحاتی هم قرار است 
صورت گیرد باید در خلال انجام طرح باشــد تا از آسیب جدی به 

طرح جلوگیری شود.
در خصوص این طرح قطعا نظر همگان بر حفظ فضاهای مذهبی 
و تاریخی اســت و هیچ کس با خراب کردن خانه های تاریخی و 
مســاجد موافق نیست اما باید در نظر داشــت که این طرح برای 
پشــتیبانی از 40 میلیون زائری که در افق 1404 پیش بینی شــده 
طراحی شــده و اگر این مــوارد خلل جدی در طــرح ایجاد کند 
می توان برای آنها جایگزینی مشــخص کرد مانند ساخت مساجد 
بزرگ به جای چند مســجد کوچک که هم اکنون هم در طرح در 

حال انجام است.
وزارت راه و شهرسازی و منطقه ثامن متهمان اصلی طرح

جای ظالم و مظلوم عوض شده است !!
در طرح منطقه ثامن مشــهد قطعا ظلم اصلی به مردم و ساکنین 
منطقه، تعدادی از ســرمایه گذاران و زائریــن حرم امام مهربانی ها 
شده است و در این طرح وزارت راه و شهرسازی، شهرداری منطقه 
ثامن و مســئولین اســتانی متهمان اصلی هستند در حالی که این 
متهمین با ابزارهای که در اختیار دارند طوری جلوه داده شــده که 
جای مظلوم و ظالم عوض شــده و هــر روز به دنبال متهم کردن 
دیگران هســتند در حالی که پیکان اتهام اصلی به سوی خودشان 
است. مگر می شــود اتفاقات این چند ساله شهرداری منطقه ثامن 
با حمایت وزارت راه و شهرسازی که امضایش پای همه سندهای 
منطقه وجــود دارد را نادیــده گرفت؟مگر غیر از این اســت که 
شــهرداری منطقه ثامن با اطلاع و حمایت وزرات راه و شهرسازی 
اقدام به صدور مجوز تجاری برای طبقات منفی یک و مثبت یک 
و مثبت دو کرده و پول آنها و طبقات اضافی را از ســرمایه گذاران 

اخذ نموده و مشخص نیست سرانجام این پول ها چه شده است؟
مگــر طرح را وزارت راه و شهرســازی وضع نکرده اســت؟ مگر 
خودش به وسیله شــرکت عمران سازه و شهرداری ثامن بر روی 
آن نظــارت نمی کرده؟ مگر خودش بــرای طرح تراز صفر در نظر 
نگرفته؟ مگر خودش زیر قول خود مبنی بر آوردن 50 درصد هزینه 
 طرح نزده؟ مگر از پول پروانه های صادر شــده برای خودش ملک 
نخریده؟امــا اکنون که کار به اصطلاح به جاهای باریک کشــیده 
اســت، وزارت راه و شهرسازی به راحتی تهدید می کند که املاک 
خود در این طرح را می فروشــد و از مشهد می رود!! مگر می شود 
املاکی که با پول مردم و سرمایه گذاران و بدون آوردن حتی یک 
ریــال به طرح خریداری کردید پس از ۲0 ســال با ارزش افزوده 

ایجاد شــده و پول ۲0 تا 30 هزار میلیارد تومانی مردم مشهد را از 
این شهر برداشته و به تهران ببرد؟!

چه کسی مسئول پاسخگویی است؟
پس از بررســی دقیق طرح نوســازی بافت پیرامون حرم مطهر، 
سوالات جدی در این خصوص به ذهن می رسد که شاید پاسخ به 
آنها بتواند تا حد زیادی مشکلات بوجود آمده در طرح را حل نماید

1- چه کســی مانع اجرای طرح مرحــوم کازرونی که مورد تایید 
مقام معظم رهبری و تمامی مدیران عالی استان بوده، شده است؟

۲- چه کسانی باعث شدند طرحی که قرار بوده 10 ساله اجرا شود 
هنوز بعد از ۲5 ســال اجرا نشود و چرا با متخلفین طرح از ابتدای 

طرح تا الان برخورد نشده و نمی شود؟
3- انحرافات طرح موســوم به طاش که باعث مشــکلات زیادی 

برای طرح شده چیست و چه کسانی آنها را بوجود آورده اند؟
4- چرا مسئولان استانی در خراسان رضوی اجازه دخالت و تصمیم 
گیری نهایی در تهران را می دهند؟ مگر می شود با اطلاعات ناقص 
و بدون در نظر گرفتن ملاحظات اســتانی در این خصوص تصمیم 

گرفت؟
5-  اگر قرار اســت در استان تصمیم گیری در این خصوص انجام 
شــود چرا نظر نماینده ولی فقیه و تولیت آستان قدس در طرح به 

عنوان ملاک عمل مورد تایید قرار نمی گیرد؟
6- اگر در قیمت گذاری املاک مردم توسط کارشناسان دادگستری 
تخلفی صورت گرفته چرا با هیچ کدام از آنها و شــهرداری منطقه 
ثامن برخوردی صورت نگرفته و ضررو زیان مردم داده نشده است؟

7- چرا در ابتدای طرح وزارت راه و شهرســازی برای کشــاندن 
سرمایه گذاران در این منطقه، سود 35 درصدی را تضمین کرده و 

حالا پاسخگوی آن نیست؟ 
8- در صــورت اینکه از ابتدا هدف فقط نوســازی بافت با کمک 
ســاکنین منطقه بود چرا از سرمایه گذاران داخلی و خارجی دعوت 

به حضور در منطقه شد؟
9- آیا طرح فــوق مکان های عمومی در اختیار زائر و دید به حرم 

مطهر را افزایش داده است؟
10- افرادی مدعی هستند املاک مردم به زور از آنها گرفته شده، 
اگر اینطور بوده چه کســی ایــن کار را کرده و چرا هنوز این همه 

ملک در وسط پروژه ها تملک نشده است؟
11- چرا وزارت راه و شهرســازی پس از ســال ها متوجه تخلف 
شــهرداری منطقه ثامن در خصوص اخذ پول و صدور مجوز غیر 

قانونی شده است؟
1۲- طراح و مجری دو قطاع طرح وزارت راه و شهرســازی بوده 
اســت، چرا کســی وزرا و مدیران کل این وزارت خانه را مواخذه 

نمی کند؟
13-  چرا منتقدین طرح از احداث 30 هزار تخت ارزان قیمتی که 
به واسطه اجرای کامل این طرح در منطقه برای زائران بوجود می 

 آید سخنی نمی گویند؟
14- چــرا عادت کرده ایم جلوی طرح ها را بگیریم و جلو تخلف را 
نه؟ اگر تخلفی در این طرح انجام شــده با متخلفین برخورد کنید 
نه اینکه جلوی طرح بازســازی حریم مطهر رضوی شده است را 

بگیرید!
15- عده ای در خصوص حفظ اماکن تاریخی اطراف پروژه تاکید 
دارند در حالی که قدمت تعدادی از آنها زیر 80 سال است و همگی 

میراث فرهنگی محسوب نمی شوند!
16-  چرا طرح از ســال 96 متوقف شــده؟ مگر نــه اینکه تمام 
مدیران ارشد اســتانی و نمایندگان مجلس در طول این 1۲ سال 
ثابت بودند و تغییر آن چنانی انجام نشــده، آیا نگاه سیاسی پشت 

تغییرات طرح است؟
17- چه کسی پاسخگوی ناامنی ایجاد شده در این بافت به دلیل 
خالی ماندن بافت مسکونی از ساکنین و کاهش شدید چشم ناظر 

در شبانه روز در این منطقه شده است؟
پای منافع عده ای در میان است !!

در بررســی طرح نوسازی اطراف حرم حتما منافع عده ای به خطر 
افتاده که طرح دچار رکود و توقف شــده اســت. عده ای که شاید 
زمین هایشان در جایی که مدنظرشان بوده نیفتاده است، یا عده ای 
که زمینی دارند و می خواهند با قیمت بالاتری آن را به شــهرداری 
بفروشند. انگار حرف حسابشان هم مشخص نیست و خودشان هم 
نمی دانند چه می خواهند به ســر طــرح بیاورند و فقط از توقف آن 
برای پیشــبرد اهدافشان سود می برند.در انتها بیان این نکته خالی 
از لطف نیســت که اگر موانع از ســر راه این طرح برداشته شود و 
طرح مجددا شــروع به اجرا کند حداقل 10 ســال زمان می برد تا 
طرح نوســازی و بهســازی اطراف حرم به طور کامل انجام شود، 
پس مسئولان تصمیم گیر لطفا ســریعتر جلوی این تاخیر بیش از 
انــدازه را گرفته و قفل بوجود آمده در این پروژه ملی را به نفع زائر 

و مجاور باز نماید.

بافت اطراف حرم در پیچ و تاب فساد، رانت و کم کاری  


